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ORGAN AL CONSILIULUI SUPERIOR AL AGRICULTURII Șl AL UNIUNII NAȚIONALE A COOPERATIVELOR AGRICOLE DE PRODUCȚIE

PROPUNERI ȘTIINȚIFIC INTERVIUL NOSTRU

FUNDAMENTATE
privind noua 
teritorială a

organizare administrativ
României socialiste

Necesități legitime 
in care cercetarea 
are un rol hotăritor

ele să fie supus* publice, iar apoi 
spre examinare șl Marii Adunări Na-

WWTOWM Oamenii muncii d* la orașe șl sato au primit cu viu interes Propunerile Comisiei centrale de partid și de stat cu privire la organizarea județelor șl municipiilor. A- ceste propuneri au lost aprobate de Comitetul Executiv al Comitetului Central al Partidului Comunist Român, care a hotărît oa dezbaterii prezentate legiferare țîonale.La temelia propunerilor făcute se află principiile de bază cu privire la Îmbunătățirea organizării administrativ-terito- riale a României și sistematizarea localităților rurale, a- doptate de Conferința Națională a partidului, din decembrie 1967. Ele se înscriu in mod armonios In întreg ansamblul de măsuri elaborate de partid pentru perfecționarea profundă și multilaterală a vieții economice, culturale și sociale, corespunzător stadiului actual de dezvoltare a societății noastre și perspectivelor pe care politica luminoasă a partidului le deschide întregii țări.
' „Noua organizare adminis- 
trativ-teritorială este menită, așa cum sublinia tovarășul Nicolae Ceaușescu, în raportul prezentat la Conferința Națională a partidului, să asi
gure creșterea eficienței ac
tivității organelor locale, spo
rirea inițiativei și operativi
tății acestora, îmbunătățirea 
legăturilor intre organele cen
trale și unitățile de bază, a- 
sigurarea unui control mai e- 
ficient și a unui sprijin mal 
competent unităților adminis
trative teritoriale. Se va crea 
totodată un cadru mal favora
bil pentru repartizarea rațio
nală a forțelor de producție, 
a obiectivelor economice pe 
teritoriul țârii, peniru ridica
rea mai rapidă a unor zone 
insuficient dezvoltate, pentru 
desfășurarea in condiții tot 
mal bune a construcție! socia
liste din țara noastră".Perfecționarea organizării administiativ-teritoriale este cerută de schimbările profunde care s-au petrecut în România și de mersul Înainte pe calea desăvîrșirli construcției socialiste. Ca rezultat al înfăptuirii politicii P.C.R. de industrializare, de transformare socialistă a agriculturii, au avut loc mari schimbări calitative în dezvoltarea forțelor de producție și în repartizarea lor geografică, în dezvoltarea societății, s-au produs modificări în structura populației, în profilul, dimensiunile și condițiile de viață ale orașelor, comunelor și satelor. în aceste condiții, actuala organizare administrativ-teritorială, adoptată cu aproape 20 de ani în urmă, în cu totul alte condiții economice și sociale, nu mai corespunde cerințelor actuale ale mersului înainte al societății. Viața însăși, sarcinile tot mai complexe pe care le avem de înfăptuit cer deci ca formele vechi de organizare administrativ-teritorială să fie înlocuite cu altele noi.Pornind de la acest deziderat, propunerile elaborate

d* Comisia cantralâ elnt ro
dul unor ample studii desfășurate timp de peste doi ani, cu contribuția unul mare număr do cadre din aparatul de partid șl de stat, a numeroși specialiști din diferite domenii, a multor de oamenii alcătuirea lor de condițiile clal-politice șl geografice existente, de componența națională a populației și legăturile culturale tradiționale, precum și de perspectivele de dezvoltare ale diferitelor zone și localități, potrivit prevederilor planului cincinal și propunerilor cu privire la dezvoltarea economică și social-cul- turală a țării în perioada 1971 —1980.Propunerile Comisiei centrale de partid șl de stat prevăd ca teritoriul țării să fie împărțit în 35 de județe. A- cestea vor cuprinde un teritoriu mai mic decît al actualelor regiuni și vor asigura legături directe cu orașele și comunele ce intră în componența lor, creîndu-se astfel condiții pentru rezolvarea mai operativă și mal competentă a sarcinilor ce revin organelor de conducere locale. S-a urmărit ca fiecare județ să constituie o unitate administrativ-teritorială complexă din punct de vedere economic și social-cultural, cuprinzînd o- rașe, centre industriale, comerciale și culturale, căi de comunicație. Aceasta va crea posibilitatea ca atît județul în ansamblu, cît și fiecare localitate de pe teritoriul său să se poată dezvolta multilateral și armonios.în anii construcției socialist* s-au realizat importante progrese în înlăturarea disproporțiilor moștenite de la vechiul regim în privința nivelului de dezvoltare a unor regiuni șl raioane. Cu toate acestea continuă să existe și astăzi zone mai puțin industrializat*. Prin organizarea teritoriului țării în județ* se creează condiții ca, pe baza repartizării de fonduri de Investiții mai mari, să s* acorde o atenție deosebită județelor mai puțin dezvoltate din punct de vedere economic, asigurîn- du-se repartizarea rațională a forțelor de producție pe întreg cuprinsul țării.Pentru dezvoltarea economică a județelor o deosebită însemnătate o are și faptul că la alcătuirea lor s-a avut în vedere ca, pe cît posibil, majoritatea dintre ele să dispună de forme de relief și de condiții variate de climă și sol, să cuprindă zone agricole pentru culturile cerealiere, pentru creșterea animalelor, pentru pomicultură, viticultură și alte ramuri de producție agricolă. Acestea, alături de întărirea continuă a bazei tehnice materiale a agriculturii, favorizează dezvoltarea intensivă și multilaterală a producției a- gricole.Criteriilor economice care au stat la baza formulării propunerilor privind alcătuirea județelor li se adaugă cele pri- vitoate la asigurarea condițiilor necesare desfășurării u-

sugestii făcut* muncii. La s-a ținut seama economice, so-

nei lntan.Be activități social- cultural*. în acest scop, fiecare județ va dispune do o rețea corespunzătoare de instituții de învățămînt, de cultură și artă, de mijloace adecvate pentru ocrotirea sănătății populației.îmbunătățirea organizării adminlstratlv-teritorlale a țării reflectă încă o dată grija conducerii partidului și statului pentru înfăptuirea prevederilor Constituției României socialiste cu privire la deplina egalitate în drepturi a tuturor cetățenilor țării, la întărirea frăției oamenilor muncii fără deosebire de naționalitate. Baza trainică a acestei depline egalități în drepturi o constituie dezvoltarea multilaterală economică și socială a tuturor județelor. In propunerile formulate de Comisia centrală se subliniază, totodată, că — așa cum, de altfel, s-a realizat în fapt și pînă acum — în localitățile unde, alături de români, trăiesc naționalități conlocuitoare se va asigura folosirea limbii materne a acestora în administrația de stat, în școli, în instituții de cultură, deplina posibilitate pentru toți oamenii muncii de a beneficia de drepturile tățenești, de a-și afirma stingherit personalitatea, a-și aduce contribuția la florirea continuă a patrieiraune — România socialistă.Grija cu care s-a lucrat la elaborarea propunerilor privind organizarea județelor șl municipiilor este oglindită și de criteriile care au stat la baza stabilirii orașelor reședință de județ. Alegerea aces-

calitate de consumatori — le-Pretindem — in 
gume și fructe intr-un sortiment larg și in can
tități tot mai mari. Le așteptăm la masa 
noastră, in toate anotimpurile, proaspete, des
hidratate sau congelate, dar in orice caz cu toate 
însușirile energo gustative inițiale și fără nici un 
rabat de calitate. Sint nevoi legitime in satisfa
cerea cărora cercetarea are un rol hotăritor. A- 
ceastă idee a fost pregnant subliniată și in in
terviul acordat revistei noastre de tovarășul ing. 
Ion CEAUȘESCU, directorul Institutului de cer
cetări și proiectări pentru păstrarea și valorifica
rea legumelor și fructelor.

— Este limpede că dezvoltarea producției de 
legume și fructe și creșterea cerințelor pe piața 
internă și externă impun trecerea la o organizare 
științifică și în sfera valorificării produselor hor- 
tiviticole. Cum se răspunde acestei necesități ?— în primul rînd prin însăși înființarea Institutului de cercetare și proiectări pentru păstrarea și valorificarea legumelor și fructelor. Activitatea lui este menită să răspundă noului obiectiv apărut în cercetarea științifică hortiviticolă : elaborarea unor tehnologii noi în condiționarea și prelucrarea legumelor și fructelor, fundamentate științific și adecvate unor depozite și centre de valorificare moderne.

ce- node în- co-

(Continuare in pag. a 2-a)

El

— Care sint principalele probleme pe care 
urmează să le abordeze cercetarea ?— Tehnologia sortării, calibrării, ambalării șl a transportului legumelor și fructelor ; stabilirea tehnologiilor de păstrare și introducerea în producție a celor mai corespunzătoare tipuri de depozite ; perfecționarea tehnologiilor de deshidratare, fermentație lactică, alcoolică etc ; sisteme noi în desfacerea și prezentarea legumelor și fructelor în unități de desfacere moderne; mecanizarea și automatizarea operațiunilor legate de condiționare, prelucrare și transport ; organizarea centrelor de valorificare și studiul circuitului economic și al cererii de legume și fructe ; prevenirea și combaterea bolilor și dăunătorilor la produsele depozitate.

(Continuare in pag. a 5-a)

Nu. Nu sîntem la tropice, ci în «era Institutului de cercetări 
pentru legumicultura și floriculture Țigănești.

Foto : AGERPRES

Legumicultorii, 
la primele examene

ale producției
MMUIHI După o perioadă de timp aproape primăvăratic, iarna a intrat pe deplin în drepturi. Peste tot, cîmpul, casele, acareturile s-au acoperit pe neașteptate de mantia albă a zăpezii. Ne-am luat totuși i- nima în dinți și am pornit-o prin cîteva raioane ale regiunii București să vedem „pe viu" cum își desfășoară activitatea în această perioadă legumicultorii din cooperativele agricole. Pe unii i-am găsit în plin lucru, la alții... liniște deplină. După felul în care s-au prezentat legumicultorii din unitățile vizitate la primele examene ale producției, aceștia nu merită, după părerea noastră, nici măcar calificativul suficient.Cauzele întârzierii lucrărilor sînt multiple, o parte din ele nedepinzind direct de producători. în majoritatea unităților se simte lipsa unor materiale. „Cooperativele agricole cultivatoare de legume — ne spune tovarășul Dumitru Sersea, directorul Oficiului regional de aprovizionare București — au încă nevoie de importante cantități de cherestea de rășinoase, lemn C.R., rame de răsadnițe și alte materiale deosebit de necesare în legumicultură. Există și la ora actuală o serie de furnizori care nu înțeleg să se achite la termen de obligațiile pe care le au. Să dăm cîteva cifre : la lemn C.R. pînă la data de 12 ianuarie au sosit la beneficiari 8 969 mc față de 17 690 pentru care au fost depuse comenzi. Am primit pînă în prezent doar 72 264 mp de rame de răsadnițe din 314 000 m.p. în mod asemănător se desfășoară livrarea polietile- nei. (Din 994 tone comandate s-au livrat 390 tone). Prin

tre restanțierii cei mai „con-

RAID-ANCHETĂ

IN REGIUNEA

r RESTANȚE 
Șl RESTANȚIERI

V DE CE NU SE
RIDICA SEMINȚELE

r timpurietatea 
PRODUCȚIEI
SE HOTĂRĂȘTE 
DE PE ACUM

secvenți" se numără în primul 
rînd unele unități ale Ministe
rului Economiei Forestiere. Cu puțin timp în urmă baza noastră de la Chitila ne-a comunicat că I. F. Lipova, de exemplu, nu livrase nimic din cei 1 000 mc de lemn C.R. La fel au înțeles să-și „onoreze" contractele I. F.-urile Lugoj, Caransebeș, Moldovița, Piatra Neamț, Vatra JDornei, Brașov și altele, mai avea teri alele trimestrul peste 20 000 mp de rame

răsadnițe, din cantitatea de 33 336 mp.— Aveți necazuri cu calitatea unor materiale ?— Uneori unitățile refuză, pe bună dreptate, să primească cantitățile livrate. Zilele trecute am făcut un sondaj prin cîteva unități și am constatat unele cazuri oare merită consemnate. Astfel la cooperativa agricolă din Adunați! — Copăceni, am găsit, într-un vagon, 26 mc cherestea de ră- șinoase din care 10 mc. era putredă. De asemenea, la Vidra un vagon de lemn C.R. primit de la Ocolul silvic Călărași a fost refuzat, materialul respectiv fiind subțire și strîmb.Cazuri oa cele semnalate am întîlnit și noi cu prilejul rai- dului-anchetă. Recent, la cooperativa agricolă din Furcu- lești, raionul Alexandria, din 56 mc de cherestea de răși- noase primită doar 15 a fost așa cum trebuie. La fel s-a în- tîmplat la Ulmeni, Nanov și în alte părți ale raionului.Nu este mai puțin adevărat că asigurarea cu materialele necesare este stînjenită și de unele deficiențe care nu vin de la furnizori. Am 
că uniunile cooperatiste 
nale Fetești, Râcari și 
Giurgiu n-au trimis nici
acum desfășurătoarele pe coo
perative, privind necesarul de 
cherestea rășinoasă pentru tri
mestrul I al anului curent. în 
restanță sînt și uniunile coope
ratiste Giurgiu și Turnu Mă
gurele (pentru lemnul C.R.).în drumul nostru am trecut și pe la cîteva baze de aprovizionare ; se constată că unii 
producători nu se prea gră-

pro- 
aflat 
raio- 
Oraș 
pînă

PERFECȚIONAREA SISTEMULUI DE EVIDENȚĂ CONTABILĂ ÎN COOPERATIVELE AGRICOLE DE PRODUCȚIE

DISCUȚII FRUCTUOASE

■B8EESW Problema simplificării și îmbunătățirii evidenței economice în cooperativei* agricole de producție se înscrie pe linia măsurilor luat* de partid și de stat privind organizarea științifică a muncii și a producției. în acest scop, la indicația Comitetului executiv al Uniunii Naționale a Cooperativelor Agricole de Producție, revista „Agricultura socialistă" a organizat, dezbateri pe tema „Perfecționarea sistemului de evidență contabilă în cooperativele agricole". Pornind de la o minuțioasă analiză a actualului sistem de evidență, contabili din cooperativele agricole, instructori contabili ai uniuni-
® Cifrele de plan in dezbatere : INDICI SUPERIORI PRIN 
ORGANIZAREA ȘTIINȚIFICĂ A PRODUCȚIEI Șl A MUNCII 
(pag. 2) • DIN PREOCUPĂRILE UNIUNILOR COOPERATISTE 
(pag. 3) © Vă prezentăm : UN SOLAR PRACTIC (pag. 4) 
9 POATE DEVENI GRIUL PLANTĂ ALOGAMĂ ? (pag. 5) 
• PÎINEA NU SE COACE PE VATRA DEFICIENȚELOR (pag. 6)

I. F. Gheorghieni, de livrat (din ma- repartizate pentru IV al anului trecut) 
de

Ing. N. FLORIAN

(Continuare în pag, a 4-a)

Dezvoltare* creșterii animalelor la un ni
vel corespunzător cerințelor economiei noastre națio
nale in plin avfnt impune ea sporirea numerici a șep-
telului să fie urmat* îndeaproape de îmbunătățirea 
calității Iui, valoarea genetic* fiind unul din factorii
hotăritori In producerea unor cantități Îndestulătoare 
de carne, lapte, ouă, lină etc.

TEMĂ MAJORĂ
Ion RUȘINARU
vicepreședinte
al Uniunii Naționale a Cooperativelor 
Agricole de Producțielor, specialiști din diverse instituții și institute de cercetări au expus, timp de cinci luni, în coloanele revistei, aspecte din propria lor experiență, propuneri pentru o cît mai judicioasă evidență contabilă a operațiunilor economice, pentru o mai rațională folosire a valorilor materiale și bănești, printr-o contabilizare simplă și operativă, care să ajute consiliile de conducere în luarea celor mai oportune măsuri privind buna gospodărire a averii obștești.Discuțiile purtate în jurul acestei probleme au scos la iveală unele deficiențe ale actualelor instrucțiuni referitoare la organizarea și ținerea evidenței tehnic-operative și a celei contabile.în legătură cu organizarea și ținerea evidenței tehnic- operative, multe din propunerile făcute de participanții la discuție se referă ia evidența muncii. Deși prin instrucțiunile în vigoare s-a realizat un pas înainte față de anii trecuți în reducerea volumului de muncă, totuși posibilitățile de simplificare și îmbunătățire a evidenței tehnic-operative și

Indeosebi a evidenței muncii nu au fost nici pe departe epuizate. Este cunoscut faptul că, în prezent, pentru evidența muncii cooperatorilor se folosesc nu mai' puțin de șase documente i recepția zilnică a lucrărilor, fișa individuală de evidența zilelor-muncă, fișa centralizatoare a zilelor- muncă pe culturi și specii de animale, borderourile de decont în bani și în natură și graficul de afișare a zilelor- muncă. Pot fi considerate pe 
deplin justificate propunerile 
cu privire la contopirea unor 
formulare, găsirea acelor so
luții in care, cu minimum de 
documente, să se oglindească 
clar și corect munca efectuată. S-au făcut, de pildă, propuneri de a se renunța la formularul de proces-verbal pentru recepția lucrărilor executate, la caietul șefului de echipă, precum și la fișa individuală de evidența zilelor-muncă, întru- cît datele oglindite în aceste documente ar putea fi înscrise într-un singur formular. în legătură cu afișarea zilelor- muncă, mulți contabili din cooperative au propus ca această operație să nu se mai

facă chenzinal, ci lunar, pe considerentul că ar corespunde cu plata avansului și ar reduce volumul de muncă * celor ce trebuie să facă acest lucru. Participanții la discuții au arătat, totodată, și unele inconveniente pe care le în- tîmpină aparatul contabil în folosirea borderourilor „decont în natură" și „decont în bani", socotindu-le ca documente greoaie, care, de fapt, pot fi contopite.Propuneri interesante care merită toată atenția au fost făcute și în ceea ce privește evidența tehnic-operativă în zootehnie. în esență, propunerile pe această temă converg spre micșorarea numărului de registre ce se folosește în acest sector și care, într-adevăr, este mare și cu un conținut complicat.
înlăturarea paralelismului 

datelor înscrise în documen
tele de evidența muncii în 
toate sectoarele, reducerea nu
mărului de formulare, con
stituie linia principală a efor
tului pe care va trebui să-T fa
cem pentru îmbunătățirea 
evidenței contabile în coope
rative. O evidență operativă nu poate fi decît cea simplă, cu formulare reduse ca număr și cu datele cele mai concludente.

In legătură cu planul de

(Continuare in pag. a 2-a)

Principala metodă de ameliorare folosită in ultimii 
ani a constat in încrucișarea raselor locale, slab pro-

PREMISE CERTE 
ALE AMELIORĂRII 

EFECTIVELOR DE ANIMALE
Convorbire cu ing. Stelian DINESCU, 
director general în Consiliul Superior 
al Agriculturii

ductive, cu reproducători din rase ameliorate indigene 
sau proveniți din import. Un aport însemnat în extin
derea acestei acțiuni a fost adus de rețeaua de însă- 
mințări artificiale, care în anul 1967 a cuprins peste 58 
la sută din efectivul de vaci și peste 42 la sută din cel 
de oi. Ca urmare, față de anii premergători ultimului 
război mondial se constată o îmbunătățire radicală pri
vind structura de rasă a populațiilor de animale pe în
treg teritoriul țării. Astfel, la taurine, rasa Bălțată ro
mânească reprezintă 40,7 la sută din efectiv, rasa Brună 
9,8 la sută, in timp ce rasa Sură de stepă s-a redus Ia 
3,4 la sută ; la ovine, rasele Țigae și cele de tip Merinos 
depășesc 62 la sută din efectivul total; la porcine, rasa

Convorbire consemnată de 
ing. Lucian ROȘCA

(Continuare în pag. a 4-a)
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Cifrele de plan in dezbatere

INDICI SUPERIORI 
PRIN ORGANIZAREA 
ȘTIINȚIFICĂ
A PRODUCȚIEI
Șl A MUNCII

raBWM Uzina de reparații Roșiori de Vede, regiunea București, este una din primele unități de acest gen ale Consiliului Superior al Agriculturii care a introdus metoda de reparații în flux continuu, prin instalarea unor benzi rulante și stabilirea judicioasă a posturilor de deservire. Ca urmare, realizările sale au fost tot mai bune de la un an la altul.$1 în anul care a trecut ea a încheiat un bilanț bogat. Planul producției globale și marfă a fost îndeplinit cu 25 de zile mai devreme, ajungînd pînă la finele anului la 106,2 la sută ; la reparații, sarcinile au fost depășite cu 20.6 la sută, la fabricații de piese pentru tractoare — cu 12,3 la sută, iar la fabricații de piese pentru mașini agricole — cu 22,9 la sută.Obținerea unor astfel de succese — așa cum a rezultat și din adunarea de dezbatere a cifrelor de plan pe 1968 — este urmarea firească a preocupării susținute 
a conducerii unității pentru organizarea 
științifică a producției și a muncii, intro
ducerii unor tehnologii șl metode de lucru 
de mare eficacitate, descoperirii și folo
sirii rezervelor de creștere a producției și 
productivității muncii, îmbunătățirii cali
tății reparațiilor șl a pieselor de schimb 
fabricate.Preocuparea pentru obținerea unor indici economici superiori s-a împletit cu grija atentă față de rezultatele financiare, care determină, în final, gradul de rentabilitate al unității. Este ilustrativ în acest sens faptul că printr-o atentă folosire a fondurilor au fost realizate la cheltuieli economii de 500 000 de Iei și unitatea a dat un beneficiu peste plan de un milion de lei.Relevînd aceste succese în fata colectivului sectorului de reparații, inginerul șef al uzinei, tovarășul Valentin MIȚULESCU, a subliniat că acest lucru dă garanția realizării în 1968 a sarcinilor de plan, care, în comparație cu realizările anului 1967, sînt mai mari: la producția globală și marfă cu 12 la sută, iar la beneficii cu circa trei milioane de lei.Desigur, aceste sarcini sporite au obligat colectivul să dezbată cu simț de răspundere căile și mijloacele de realizare a lor. 
Marea majoritate dintre vorbitori au pus 
un accent deosebit pe descoperirea și folo
sirea rezervelor interne, care să asigure 
o mai bună folosire a mașinilor și agrega
telor, perfecționarea procesului tehnologic 
și îmbunătățirea calității reparațiilor. A- ceasta cu atît mai mult cu cît, în afară de faptul că uzina are de reparat în acest an 1 800 de tractoare, față de 1 700 realizate, și, respectiv, 1 500 planificate în anul trecut, va crește și ponderea tractoarelor U—650 și U—651 în gama mărcilor reparate pînă acum, de la 20 la sută în 1967 la 50 la sută In 1968.

în cuvîntul său, maistrul Iulian IVAN

s-a referit la necesitatea luării unor măsuri de îmbunătățire a transportului intern al pieselor și materialelor, prin mărirea numărului de containere. „Prin a- ceastă măsură — spunea el — se poate asigura sporirea productivității muncii la reparații cu 20—30 la sută concomitent cu eliberarea electrocarelor și electrostivui- toarelor, care pot fi folosite în alte sectoare ale uzinei". în același scop — creșterea productivității muncii — mecanicul 
Iulian COSTACHE a propus perfecționarea operațiunilor la care lucrează, prin construirea și montarea unei monogrinzi de transportat roți de la postul de demontare la rastelul de depozitare.Unul dintre punctele care producea o gîtuire în realizarea ritmică a producției și unde a trebuit ca lucrul să se organizeze în trei schimburi, este rodajul. Pentru eliminarea acestei gîtuiri a producției, mecanicul Radu TUDOR a subliniat necesitatea instalării a încă două bancuri de rodaj și a organizării a două noi posturi de deservire: unul pentru echipamente electrice și altul pentru repararea servo- direcțiilor. în acest fel, se va putea roda mai mult cu 6 motoare pe zi (18 în loc de 12, în trei schimburi). Vorbitorii au subliniat. totodată, necesitatea traducerii în viață a tuturor măsurilor prevăzute în studiul cu privire la organizarea științifică a producției și a muncii și în planul de măsuri tehnico-organizatorice ale unității, între care se înscriu lucrările de montare a noii instalații de prespălare a motoarelor, extinderea metodei de sudură a pieselor. cu diametru sub 40 mm, prin vibro- contact etc.Arătînd că în anul trecut au existat neajunsuri legate de absentarea nemotivată din producție a unor muncitori, mecanicul Dumitra ALMĂJANU a făcut propuneri referitoare la creșterea nivelului profesional șl a disciplinei în muncă a tinerilor din uzină, la respectarea normelor de tehnica securității muncii.O dată cu dezbaterea cifrelor de plan, colectivul sectorului respectiv și-a luat angajamentul de a repara, peste sarcinile stabilite, 50 de tractoare, de a realiza economii în valoare de 100 000 de lei și de a da un beneficiu peste plan de 125 000 de lei. Aceste angajamente se înscriu la hotărîrea întregului colectiv al uzinei de a realiza, peste plan, o producție globală și marfă de un milion de lei și de a reduce prețul de cost cu 6 la sută, fată de 5 la sută cît are ca sarcină de plan.Atmosfera însuflețită cu care au fost primite și dezbătute cifrele de plan este o garanție că și în acest an colectivul Uzinei de reparații din Roșiori de Vede va folosi din plin rezervele de care dispune pentru obținerea unor rezultate superioare.

Ing. Em. ALBULESCU

■MB® Progresele înregistrate în ultimii ani de către stațiunile de mașini și tractoare din regiunea Maramureș sînt evidente. Baza tehnico-mate- rială a acestor unități a crescut continuu ajungînd, la sfîr- șitul anului 1967, la 2358 de tractoare, din care 48 la sută de 65 C. P„ 1421 de semănători, 569 de combine și alte numeroase mașini agricole de diferite tipuri. Ca urmare, volumul de lucrări executate cu mijloace mecanice a sporit neîncetat. Anul trecut, de exemplu, prevederile au fost depășite cu 204 122 de hantri. Comparativ cu anul 1963, în 1967, s-a dublat și chiar triplat volumul de lucrări de discuit, prășit mecanic, balotat paie, grăpat.Care sînt perspectivele de viitor ale mecanizării agriculturii cooperatiste din această parte a țării 7 Problema prezintă două aspecte principale : 
folosirea rațională a mașini
lor agricole aflate deja în u- 
nități și dotarea S.M.T., în 
continuare, cu noi utilaje.în studiul de rentabilizare întocmit anul trecut de serviciul regional S.M.T. se arată că timpul efectiv de utilizare în producție a unui tractor este în continuă descreștere, ajungînd de la 159 de zile- normă în 1963 la 93 de zile- normă în 1966. Dacă gradul de 
folosire productivă a tractoa
relor s-ar fi menținut aproxi
mativ constant, se subliniază 
în analiza amintită, volumul 
de lucrări ar fi crescut cu 
circa 20 la sută.Se semnalează, și aceasta ar trebui să dea de gîndit forurilor competente, tendința de diminuare a gamei de lucrări executate cu mijloace mecanice.

Implicațiile economice 
ale unui tezaur tehnic 
nefolosit

— Reducem mereu numărul lucrărilor mecanizate, ne spune inginerul Octavian Grigo- 
rescu, directorul S.M.T. Satu Lung. Față de ceea ce realizam în 1950 cu mijloacele mecanice de care dispuneam atunci, mare lucru nu am făcuț în privința diversificării mecanizării. Timp de 15 ani, selectoarele din dotația unității noastre au stat nefolosite. Foarte puțin au funcționat combinele de siloz și cositoarele mecanice.

Asemenea mașini și încă 
multe altele stau nefoiosite și 
în alte S.M.T. din regiunea 
Maramureș. La Stațiunea de mașini și tractoare Cărei, bunăoară, volumul de lucrări prevăzut este depășit în fiecare an ; în schimb, planul pe fel de lucrări nu se îndeplinește niciodată. Dacă la cultura păioaselor gradul de mecanizare este de sută la sută, nu același lucru se poate spune despre prășitoare. La cultura porumbului, de exemplu, aratul și semănatul este mecani

zat integral, prășitul parțial ți recoltatul deloc.La S.M.T. Cărei, ca, de altfel, și la încă multe unități de acest gen din regiune, setul de mașini destinate culturii cartofului n-a fost utilizat decît în foarte mică măsură.Datorită lipsei unei cantități suficiente de îngrășăminte organice pentru fertilizarea întregii suprafețe și nesortării cartofilor, cooperativele au recurs la însămînțarea manuală a culturii. Pe terenurile unde cartofii s-au -plantat manual, mecanizatorii nu au putut recolta producția cu mașinile. Recolta obținută de pe terenurile unde cultura a fost mecanizată aproape în întregime a fost cu 2 000 kg mai mare la hectar.
Rugina a început să cu

prindă, fără milă, și dispoziti
vele de recoltat floarea-soare- 
luî (D.F.S.). Argumente pentru justificarea nefolosirii a- cestor utilaje se găsesc : talie și coacere diferențiată a culturii. Potrivit afirmațiilor unor specialiști, recoltarea 

florii-soarelui eu D.F.S.-ul 
este îngreuiată de cei doi 
factori semnalați mai sus, dar 
nu imposibilă. Specialiștii su
gerau construirea unor utilaje 
care să țină seama, pe cît este 
posibil, și de talia și coacerea 
culturii. în acest sens o con
tribuție importantă o pot 
aduce și cercetătorii de la 
Institutul central de cercetări 
agricole și de la stațiunile ex
perimentale, prin crearea 
unor soiuri cu talie și coacere 
cit mai uniformă.

începînd din acest an, sta
țiunile de mașini și tractoare, 
ca întreprinderi pentru meca
nizarea agriculturii, îți vor 
desfășura activitatea pe prin
cipiul gestiunii economice pro
prii. De aceea, majoritatea stațiunilor de mașini și tractoare s-au gîndit cu toată seriozitatea la modul în care vor folosi utilajul agricol din dotare, ca una din principalele căi de rentabilizare. Ele au întărit relațiile cu cooperativele agricole pe care le deservesc în ' sensul contractării unui volum mai mare și mai diversificat de lucrări. S-au prospectat, de asemenea, posibilitățile de executare a unor lucrări la unitățile neagricole din apropiere. Unele conduceri de unități, ceva mai comode, au apelat însă la punctul de minimă rezistență, dînd disponibile spre redistribuire numeroase utilaje, iar altele se întreabă ce vor face cu mecanizatorii în anumite perioade.

în condițiile aplicării gesti
unii economice proprii, acțiu
nea de intensificare a gradului 
de folosire a utilajului agricol 
trebuie privită de către S.M.T. 
ca o problemă majoră. Faptul 
că unele utilaje agricole nu se 
folosesc, pe perioade mai scur
te sau mai lungi, in procesul 
de producție, nu numai că nu 
aduce nici un fel de venituri, 
ci, dimpotrivă, încarcă prețul 
de cost cu amortismentul ce 
se plătește pentru ele. în an
samblul acestor preocupări, 
este necesar, pe lingă măsuri
le ce și le-au propus S.M.T., 
sprijinul concret, eficient, al 
Departamentului mecanizării 
din Consiliul Superior al A- 
griculturii.Din discuțiile purtate cu mulți specialiști din regiunea Maramureș am reținut o propunere : să se califice un anu
mit număr de cooperatori 
pentru meseria de tractorist, 
în perioadele dintre campani
ile agricole, aceștia să execute 
lucrări în cooperativele agri
cole din care fac parte. Ar fi 
bine, de asemenea, dacă De
partamentul mecanizării ar 
lua măsuri de generalizare a 
experienței pozitive în folosi
rea unor mașini agricole.Cea de a doua latură a posibilității de extindere a mecanizării agriculturii regiunii Maramureș, așa cum amin

team mai înainte, este dotarea S.M.T. cu noi utilaje. Se cuvine să facem o precizare : cooperativele agricole de producție din această regiune dețin o suprafață mecanizabilă de 223 784 de hectare, din care 70—80 la sută este reprezentată de soluri podzolice.— Am făcut prea puțin în domeniul amendării solurilor — ne-a declarat inginerul 
V. MARCU, vicepreședinte al Consiliului agricol regional Maramureș. Această situație este generată, îndeosebi, de lipsa mașinilor de împrăștiat amendamente. Dacă ne gîn- dim la faptul că amendarea solurilor este o acțiune de durată și că 50 la sută din volumul de lucrări impuse constă în Imprăștierea materialului, absența unor utilaje adecvate apare și mai evidentă.Lipsa unor mașini agricole se resimte și In alte domenii de activitate. în ultima perioadă, de exemplu, S.M.T. au fost dotate cu tractoare pe șenile S-650, necesare lucrărilor pe terenuri în pantă. Pentru acest tractor însă nu există nici un fel de mașină agricolă, unitățile continuînd să folosească la anumite lucrări cîte două tractoare pe pneuri (U-650) la o singură mașină. Este, să recunoaștem, o soluție neeficientă, mai ales dacă ținem seama de faptul că unitățile cooperatiste nu decontează cheltuielile aferente decît pentru un singur tractor.Pășunile ocupă în cooperativele agricole de producție din această parte a țării o suprafață de peste 22 000 hectare. De ce utilaje dispun, atît cooperativele, cît și S.M..T, de efectuarea mecanizată a lucrărilor pe aceste terenuri ? Este drept că, în regiune, a fost construit, pe plan local, un plug pentru distrugerea mușuroaielor, dar el nu poate suplini încă multe alte utilaje, ca : mașini de defrișat arboret, mașini de întreținerea pășunilor etc.Din cîteva sondaje pe . care le-am făcut, am ajuns la concluzia că, în regiunea Maramureș. există foarte mari posibilități de executarea d- transporturi la unități neagricole. Dar prezența unui număr insuficient de remorci face ca această posibilitate să nu poată fi fructificată decît în foarte mică măsură.

Pentru ca stațiunile de ma
șini și tractoare din regiunea 
Maramureș să devină unități 
rentabile, este necesar, în pri
mul rind, ca ele să intensifice 
acțiunea de folosire a utilaju
lui agricol. Se impune, de ase
menea. urgentarea asimilării 
unor mașini agricole pentru o 
gamă mai largă de lucrări și 
corelarea lor cu tractoarele 
existente și cu cele care se 
vor fabrica.

Ing. A. CUMPĂNAȘU

Imagine obișnuită la uzina din Brașov. Noi tractoare iei 
de pe banda de montaj. Foto : AGERPRES PROPUNERI

ȘTIINȚIFIC FUNDAMENTATE
(Urmară din pag. I)

conturi am putea spune că 
discuțiile și propunerile făcute 
pînă în prezent sînt destul de 
timide, iar unele nu satisfac 
scopul urmărit, fiind foarte 
generale și neținind seama de 
ideea îmbunătățirii prin sim
plificare. Printre altele, de 
pildă, unii participanți la dis
cuția din coloanele revistei, 
au propus ca, în locul actua
lelor conturi sintetice, să se 
stabilească conturi cu un con
ținut larg, un fel de grupe de 
conturi, în timp ce alții au ce
rut ca pentru flecare indicator 
să se introducă cîte un cont sintetic. Una din propunerile 
făcute este și aceea în legătură cu contribuția de 3,5 la sută din producția-globală pentru Casa de pensii, contribuție care se plătește anticipat stabilirii producției globale, la sfîrșit de an urmînd să se facă doar regularizarea între cooperativă și Casa de pensii. Deci, în acest caz operațiunile contabile nu trebuie să reprezinte ceva mai mult decît relații de decontare. Cu toate acestea, se fac propuneri ca în planul de conturi să existe un cont sintetic i Fondul pentru Casa de pensii, care nu ar face altceva decît să mărească, nejustificat, volumul de operațiuni. Este necesar să fie mai argumentată și mai cu atenție studiată și propunerea ca, cotizația de 5 sau 10 lei a membrilor pentru Casa de pensii să fie înregistrată în conturile de bilanț 4/1 „casa* și respectiv 6/9 „decontări cu uniunile cooperatiste și Casa de pensii*. Observația are în vedere faptul că, evidența tuturor valorilor materiale și bănești ce nu aparțin unității șl doar se manevrează temporar de unitatea respectivă se ține în conturi „în afara bilanțului'*, îmbunătățirea planului de conturi este o problemă care 
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n« preocupă în continuare. 
Elementele componente ale 
acestei probleme esențiale 
pentru evidența contabilă 
sînt 1 conținutul său economic, 
limitarea conturilor analitice, 
modul de reflectare a produc
ției globale, a cheltuielilor 
materiale, a producției nete, 
a fondului de acumulare și de 
consum. Studierea atentă a 
modului de reprezentare a 
acestor elemente în operațiu
nile contabile trebuie să 
aibă drept țel final stabilirea 
unul plan ide conturi care să 
prezinte drept caracteristică 
principală un înalt grad de 
flexibilitate operațională, să 
fie expresia cît mai concen
trată a evidenței contabile.

Mulți tovarăși, care au par

Discuf ii fructuoase
ticipat la discuții au propus ca, în locul actualului sistem de înregistrare, să fie introdus și generalizat sistemul maes- tru-șah. De remarcat că majoritatea celor care au făcut această propunere folosesc sistemul de înregistrare respectiv, însă nici unul nu a demonstrat avantajele și dezavantajele celor două sisteme. In legătură cu aceasta s-au mai făcut propuneri asupra formei fișelor. Astfel, unii au cerut să se folosească modele de fișe inspirate din contabilitatea industrială sau agricolă de stat, cum ar fi i fișe privitoare la organizarea și ținerea evidenței mijloacelor fixe, fișe pentru evidența cheltuielilor de producție. De asemenea, multe propuneri s-au referit la evidența produselor. Adică, în creditul conturilor de produse și animale să se înregistreze unde au mers produsele (vînzare, consum de furaje, 

consum de semințe, repartizat 
membrilor pentru zlle-mun- 
că etc.), în felul acesta cre- 
îndu-se posibilitatea urmări
rii în mai bune condiții a 
modului de repartizare a pro
duselor In conturi de activ și 
nu în cele de pasiv, urmînd ca 
în conturile de venituri să se 
urmărească pe fișe separate 
proporția de realizare a pro
ducției globale.

Despre sistemul de înregis
trare în evidența contabilă a 
cooperativelor este necesar să 
se poarte în continuare discu
ții, aducîndu-se argumentele 
cuvenite pentru un sistem sau 
altul. Se va Impune acela care 
își va dovedi operativitatea, 
va solicita un volum mai mic 
de formularistică și va oferi 

posibilitățile cele mai largi de sintetizare a rezultatelor economice ale cooperativei, pe această bază urmînd să se pună la dispoziția organelor de conducere cele mai concludente informații despre activitatea economică a unității.
Evidența statistică și între

gul mod de informare a orga
nelor superioare ocupă un vo
lum de timp destul de mare 
din activitatea contabililor și 
specialiștilor din cooperative. 
Cu toate acestea, despre sta
tistică și informare contabilă 
s-a) amintit extrem de puțin în 
discuția purtată în revistă. Pe drept cuvînt, un specialist în probleme de statistică atrăgea atenția, la o masă rotundă, cu privire la faptul că atît inginerii din cooperative, consiliile de conducere, contabilii și aparatul uniunilor cooperatiste folosesc în mică măsură dările de seamă statistice și concluziile care s-ar putea desprinde din ele. De 

aceea, aceste dări de seamă 
statistice șl informări nici nu 
se întocmesc de cele mai 
multe ori cu răspunderea cu
venită Era bine ca avînd 
acest prilej, cei ce le întoc
mesc să-și fi spus părerea 
despre formularele ce se fo
losesc și datele ce se cer în 
dările de seamă statistice și 
despre momentele cele mai 
propice pentru a fi întocmite.

Nu de mult, Direcția Cen
trală de Statistică a luat mă
suri de simplificare și îmbu
nătățire a unor formulare de 
dări de seamă periodice. Cu 
toate acestea, se poate spune 
că, pe această linie, mai sînt 
de făcut încă multe îmbună
tățiri șl simplificări. Darea de 
seamă a cooperativelor agri

cole, de exemplu, cuprinde, 
după părerea noastră, indica
tori destul de complicați, ce- 
ruți, de altfel, de către orga
nele de statistică și de la 
S.M.T. De asemenea, prin da
rea de seamă A.Z.2 C.A.P. se 
cer, printre altele, date care să 
oglindească mișcarea între 
rase pe termen de un an ; or, 
după unii specialiști aceste 
date ar trebui completate 
după un număr mai mare de 
ani, deoarece este foarte greu 
să se poată trage concluziile 
cele mai eficiente privind miș
carea între rase pe termen de 
numai un an. Exemple ase
mănătoare sînt mai multe și, 
de aceea, considerăm că, în 
această privință, sînt necesare 
discuții mai largi. Atît conta
bilii, cît și inginerii din coope
rative, specialiștii de Ia uni
unile cooperatiste ar putea 
veni cu propuneri prețioase, 
care ar duce la simplificarea 
și perfecționarea muncii pe li
nia evidenței contabile și a 
informării statistice.Discuția susținută în coloanele revistei „Agricultura socialistă" cu privire la perfecționarea sistemului de evidență contabilă în cooperați- 

vele agricole de producție, deși a fost destul de amplă, nu a reușit, totuși, să epuizeze toate problemele. Aceasta ne 
face să recomandăm lucrători
lor contabili, tehnicienilor din 
cooperative, specialiștilor din 
cadrul uniunilor și cercetători
lor din domeniul economiei 
agrare ca, In continuare, să 
trimită — la Uniunea Națio
nală a Cooperativelor Agricole 
de Producție și la redacția re
vistei „Agricultura socialistă* 
— părerile și propunerile lor. Este de dorit ca aceste propuneri să vizeze problemele legate de evidența muncii, în special cu privire la retribuția suplimentară sau alte sisteme de retribuire, după formele pe care le va îmbrăca organizarea muncii. Nu este lipsită de interes nici problema unde să se țină evidența zilelor muncă : la biroul contabilității sau la brigadă ? Evidența decontărilor cu membrii cooperatori, pentru zilele-muncă efectuate, ridică, de asemenea, o serie de probleme care se cer soluționate într-o formulă mai bună decît cea actuală. O rezolvare mai rațională se impune și pentru evidențierea produselor, materialelor, o- biectelor de inventar, echipament și materiale de protecție. Nu s-au purtat discuții cu privire la îmbunătățirea metodologiei de întocmire a planului financiar,, care, în condițiile actualei etape de dezvoltare a cooperativelor, nu mai corespunde.

Mai puține discuții și propu
neri s-au făcut în legătură cu 
organizarea și ținerea eviden
ței în zootehnie, legumicul
tura, vitipomicultură și activi
tăți anexe.Perfecționarea evidenței contabile este indisolubil legată de îmbunătățirea sistemului de. organizare, normare și retribuire a muncii.Sistemul de evidență contabilă cu 'care se va lucra în viitor va trebui să aibă în vedere cerințele practicii de producție, în așa fel ca el să fie un instrument eficace de conducere științifică a activității economice și financiare a cooperativelor agricole.

(Urmart din pag. 1) 
fora s-a făaut avîndu-ss in 
vedere atît nivelul de dezvol
tare economică, social-cultu- 
rală și urbană și perspectivele 
evoluției viitoare, oît și situa
rea geografică pe teritoriu a 
reședinței respective, pentru ca 
aceasta să aibă legături cît 
mai bune cu toate localită
țile din cuprinsul județului. In 
Propunerile Comisiei centrale 
se subliniază că, finind seama 
de importanța și rolul reședin
țelor de județ, conducerea par
tidului și statului va acorda o 
atenție sporită ridicării eco
nomice, edilitar gospodărești 
șl social-culturale a celor care 
prezintă rămîneri in urmă din 
aceste puncte de vedere.

Pe deplin corespunzătoare 
cerințelor care rezultă din ac
tualul stadiu de dezvoltare a 
societății noastre este și pro
punerea ca 31, din cele 187 
de orașe ale țării, care au o 
populație numeroasă și o în
semnătate deosebită în viața 
economică, politică, socială, 
științifică și culturală să fie 
declarate municipii. Ele vor 
avea plan șl buget propriu, 
vor dispune de competențe 
largi în conducerea treburilor 
de stat și obștești.

Măsurile propuse ou privire 
la noua organizare adminis-
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trcrtiv-terttorială a țării se În
temeiază pe respectarea con
secventă și perfecționarea a- 
plicării centralismului demo
cratic — principiul organiza
toric fundamental al statului 
nostru socialist caro îmbină 
coordonarea centralizată a ac
tivității economico șl social- 
culturale de ansamblu cu a- 
cordarea do largi atribuții or
ganelor locale, cu atragerea 
activă a maselor muncitoare 
la rezolvarea treburilor ob
ștești- Temeinicia cu care a- 
ceste măsuri au fost elabo-

Concursuri agricole republicana
Consiliul Superior al Agri

culturii a stabilit concursurile 
agricole republicane ce se vor 
desfășura în acest an. A fost 
inițiat, odată cu terminarea 
organizării întreprinderilor a- 
gricole de stat, concursul pen
tru titlul de șef de fermă 
fruntaș, in cadrul căruia se 
vor Întrece conducătorii de 
ferme pentru o cît mai bună 
gospodărire a pămintului, a 
mijloacelor materiale și finan
ciare, în vederea sporirii pro
ducției și reducerii prețului 

După o perioadă geroasă, destul de îndelungată, cu ninsori frecvente și viscolite aproape în toate regiunile țării, vreme care a caracterizat perioada precedentă, săptămîna în curs a început cu un proces de încălzire apreciabilă.Fenomenul a avut loc în urma unor importante restructurări ale circulației atmosferice produsă între 14—15 ianuarie, cînd pătrunderea aerului polar deasupra Europei centrale și de sud-est a fost întreruptă și înlocuită cu un transport de aer oceanic de origine subtropicală. In aceste condiții, vremea s-a încălzit cu 10—15 grade în toate regiunile țării, ninsorile s-au transformat în ploaie, astfel încît grosimea stratului de zăpadă existent (20—40 cm în zonele de cîmpie) se va reduce apreciabil.Pentru intervalul 18—25 ianuarie, vremea va fi relativ călduroasă, la începutul și sfîrșitul intervalului. Către mijlocul perioadei respective este de așteptat să se producă o nouă pătrundere de aer rece, în urma căruia va ninge în toate regiunile țării.Vîntul va sufla potrivit, cu intensificări de scurtă durată, predominînd din vest și nord-vest. Temperaturile minime se vor apropia din nou de minus 10—12 grade. în unele raioane din Transilvania și nordul Moldovei, și vor fi cuprinse între zero și minus 8 grade în celelalte regiuni. Cele mai ridicate temperaturi vor oscila între minus 4 și plus 6 grade.

rata oglindește încă o dată 
adtncul democratism al poli
ticii partidului și înalta răs
pundere cu care partidul și 
guvernul abordează proble
mele fundamentale ale mer
sului Înainte al țării noastre. 
Aplicarea lor in viață va crea 
condiții mal favorabile pentru 
dezvoltarea în ritm susținut a 
industriei, agriculturii, a tutu
ror celorlalte ramuri și sec
toare de activitate, pentru pro
gresul multilateral al patriei 
noastre socialiste.

de cost. Va lua amploare 
concursul culturilor irigate și 
vor continua concursurile 
„Viitorii mecanizatori ai agri
culturii socialiste' și „Cine 
știe agricultură ciștigă". Tot 
in acest an se organizează 
prima dată de către țara noas
tră, cu prilejul celui de-al 
XII-lea Congres internațional 
al viei și vinului ce va avea 
loc la București, concursul in
ternațional de vinuri, la care 
și-au anunțat pină acum parti
ciparea aproape 20 de țări.



Un sector Important pentru dez
voltarea si consolidarea economico- 
oraanizatorică a cooperativelor,, 
unde există mati rezerve de spori
re a veniturilor, este cel al activi-’ 
taților anexe si prestărilor de ser
vicii. In fiecare cooperativă se pot 
organiza asemenea activități, care 
să valorifice integral si la nivel su
perior resursele existente Pe plan 
local.

Uniunilor cooperatiste le revin 
sarcini importante in privința ex
tinderii unităților de prelucrare a 
produselor aaricole si a anexelor, 
a micii industrii si meșteșugurilor 
pentru deservirea populației, pen
tru producția de artizanat, care să 
contribuie la ridicarea gradului de 
ocupare a forței de muncă la sate.

In dezvoltarea activităților anexe »i a prestărilor de servicii, cele mai multe cooperative au pornit de la 
valorificarea experienței și tradițiilor locale, existente în satele 
noastre.

Lăcașuri pentru mit si mii de flori, 
care vor zimbl oamenilor din fe
restrele caselor si din grădini. 
Confecționarea ghivecelor de flori, 
o veche tradiție, din care coopera
tiva agricolă Cristian-Brașov reali
zează anual venituri de peste 
70# 000 de lei (fotografia din stingă)

GÎNDIREA
COLECTIVĂ

BBBHHHBI In multe coopera
tive din cele 45 cite sînt în 
raionul Timișoara am primit 
răspunsuri diferite la o între
bare pe care am formulat-o 
așa: „Cum se materializează 
principiile democratice in ac
tivitatea de conducere a coo
perativei agricole, in viața ei 
de fiecare zi ?“ Iată ce spunea 

de pildă tovarășul Radivoi 
Raicov, președintele coopera
tivei agricole din Cenei. „Tră
iesc în sat de multă vreme, 
cunosc oamenii, mă uit azi la 
ei și mă uimesc: oamenii cei 
mai tăcuți altădată iau cuvîn- 
tul în adunări, se interesează 
de toate cîte se cer rezolvate 
în cooperativă, își susțin păre
rea. Nu greșesc dacă afirm că 
a c-escut mult nivelul intelec
tual al consătenilor mei. Vor
birea lor este aceeași, dar ju
decățile sînt altele. Interesul 
față de treburile cooperativei 
determină pe mulți să pricea
pă mai adînc unde-1 binele și 
unde-i răul, să se simtă răs
punzători de tot ce se întîmplă 
m jur".

Biografia lud Radivoi Raicov 
e simplă. Un țăran harnic, cinstit, priceput — Însușiri cu care in altă orînduire te puteai naște, puteai trăi cu ele fără să-ți schimbe prea mult viața. Cooperativa agricolă i-a descoperit aceste calități șl i-a descoperit în plus un deosebit talent organizatoric; sătenii i-au acordat încrederea de a conduce o unitate agricolă mare.

Piatra de încercare a democrației cooperatiste este atitudinea față de avutul obștesc. Cooperatorii nu rămîn nepăsători atunci cînd unul din semenii lor, investit cu autoritatea unei funcții importante, risipește avutul obștesc după bunul plac. Totdeauna, cooperatorii din raionul Timișoara au luat atitudine hotărîtă față de astfel de manifestări. La Cher- veșul Mare, președintele trecea drept un „om bun", dar s-a dovedit In dese cazuri a fi „rău conducător". Mulțumit că nu aduce el personal prejudicii cooperativei, participa involuntar la crearea pagubelor prin decizii arbitrare. Cînd o dată a dispărut o junincă, a găsit de cuviință să treacă cu vederea. „Nu-i nimic — a zis el — ce-i o junincă la numărul nostru de vite ?“ Adunarea generală a fost însă de altă părere și președintele, slab gospodar, cum s-a dovedit a fi și în alte împrejurări, a fost înlocuit.
Țăranii cooperatori slnt vi

tal interesați In evoluția coo
perativei agricole, ale cărei 
succese sau eșecuri se propagă 
direct spre fiecare dintre ei, Este deci izvorîtă dintr-o concepție sănătoasă combaterea atitudinii de indiferență față 
de ritmul în care se dezvoltă, se consolidează neîncetat cooperativa. Ani la rînd, cooperativa agricolă din Peciu Nou s-a situat printre unitățile cu rezultate bune, după care un număr de ani a bătut pasul pe loc. Consiliul de conducere, îndeosebi președintele, se declara mulțumit cu nivelul a- tins, explicînd „guralivilor" că mai mult nici că se poate face, în 1967 însă s-a realizat mult mai mult. Cum ? Exercitîn- du-și drepturile, adunarea generală a hotărît cu un an în urmă să aleagă un non consiliu, care a pornit la lucru fără mentalități retrogradeCum este și firesc, cooperatorii se preocupă de modul în care este gospodărită averea obștească și au în acest sens păreri pe care și le exprimă în adunările generale. Este interesant de urmărit mai îndeaproape dacă sînt reținute opiniile și propunerile lor și dacă se dă pretutindeni posibilitatea ca oamenii să vorbească deschis. La Cenei sau la Giulvăz sînt atîtea fapte care ilustrează modul democratic în care sînt ascultate și însușite propunerile ; aproape nimic din cîte se întîmplă în aceste cooperative nu le este străin membrilor lor; consiliile de conducere pun în discuția adunării generale toate prevederile importante, îndeosebi pe cele care angajează fondurile obștești.

La Giulvăz, în primăvara anului trecut existau oarecari îngrijorări cu privire la sarcinile ce păreau prea mari privind extinderea Irigațiilor. în tot timpul executării amenajărilor pentru irigații, consiliul de conducere a consultat cooperatorii în legătură cu posibilitățile de urgentare a lucrărilor. Și, de fiecare dată, consiliul de conducere pornea la acțiune înarmat cu elemente noi, provenite din gîndirea colectivă, ceea ce a dus nu numai la îndeplinirea, ci și la 
depășirea planului de amenajări.Desigur, cu totul altfel stau lucrurile cînd membrii cooperativei nu sînt atrași să-și îndeplinească rolul lor de co- participanți la luarea deciziilor și, totodată, de răspunzători față de rezultatele obținute. La Cornești, în toamna anului 1967, au fost însămîn- țate 45 de hectare cu grîu în condițiile nerespectării indicelui calitativ. La însămlnțări 
au luat parte și unii cooperatori. Ei au aflat că lucrarea respectivă a fost notată ca „foarte bună" și totuși nu au găsit de cuviință să protesteze. Este de neînțeles că ei nu 
s-au dovedit interesați să vegheze ca problemele cooperativei, problemele lor să fie rezolvate cum se cuvine ; și îți pui întrebarea : din ce cauză ? Iată de ce : mulți cooperatori din Cornești nu se preocupă suficient de viața economică a obștei, pentru că atunci cînd au luat cuvîntul sau cînd au propus ceva n-au fost ascultați cu atenție, iar uneori, cînd au luat atitudine hotărîtă față de lipsurile conducerii, li s-a creat o atmosferă neprielnică.Nu o dată, la întrebarea: din cine este alcătuit consiliul de conducere 7 ți se răspunde : „dacă vrei să cunoști pe cei mai vrednici cooperatori, cu cel mai ridicat simț organizatoric, gospodăresc, cei mai stimați oameni din sat, aici în consiliu îi găsești". Pentru astfel de însușiri oamenii i-au ales să conducă unitatea agricolă cooperatistă. Pentru încrederea ce li s-a acordat, ei trebuie să răspundă printr-o atitudine corespunzătoare. Mai 
cu seamă cel ales în funcția 
de președinte de cooperativă 
agricolă are datoria să nu se 
dezmintă, să nu se abată de 
la ținuta etică a conducătoru
lui care a cîștigat încrederea 
celor ce l-au votat, să se men
țină tot timpul în mijlocul oa
menilor. îngîmfarea, unul din defectele de caracter cele mai grave, care pîndesc pe cei investiți cu munci de răspundere, își găsește teren prielnic acolo unde lipsește autocontrolul și survine mai ales cînd celui în cauză nu i se aduce aminte la vreme că el a fost ales în funcția respectivă nu pentru 
a fi mai mare peste alții, ci pentru a contribui cu priceperea sa la bunul mers al producției. La Bazoșu Nou, președintele cooperativei a dispus scoaterea din sectorul zootehnic a unui cooperator harnic, pe motiv că omul se ocupase cîndva și de fierărie și era nevoie de un fierar la atelierul anexă al unității. Cu cooperatorul respectiv nu s-a stat de vorbă, i s-a dat ordin. Omul s-a opus, spunînd că-i este mai dragă munca în zootehnie, dar președintele nu l-a ascultat. Cînd cooperatorul a căutat dreptate la uniunea cooperatistă raională, președintele Ni- colae Rotaru a rostit tare și clar, să se înțeleagă bine cine este el și să se audă cît mai departe : „dacă te-ai dus la raion, nu mai vezi zootehnia".Consiliul de conducere răspunde față de adunarea generală de întreaga activitate ce se desfășoară în cooperativă, de bunul mers al treburilor ei. Lui în întregime și fiecărui membru în parte îi revine sarcina să organizeze cu pricepere munca în cooperativă, să gospodărească cu grijă avutul obștesc, să lupte pe toate căile pentru întărirea economică- financiară a unității. Aceste obiective nu pot fi atinse decît în condițiile respectării principiului statutar al respectării democrației interne cooperatiste.

Tudor BĂRAN

VALOAREA 
UNOR TRADIȚII

La Bratovolești a fost organizat, de 
către Uniunea regională Oltenia a 
cooperativelor agrioole de produc
ție, un centru de calificare a coo
peratorilor pentru confecționarea 
de obiecte de uz casnic. Iată-I tn 
imagine pe cei care din foi de po
rumb au confecționat elegante co
șuri, cu care gospodinele merg du
pă cumpărături în piață (fotogra
fia din dreapta).

DIN PREOCUPĂRILE
UNIUNILOR COOPERATISTE

Calificarea 
și perfecționarea 
cadrelor

SKWKtimBi Vechile aforisme „me&eria-l brățară de aur“ și „ai carte, ai parte” sînt cîlt se poate de actuale și în momentul de față. Cooperativele agricole își lărgesc an de an baza tehnico-materială, achizițio- nînd mașini și instalații, îngrășăminte chimice, amenajînd mari suprafețe de terenuri pentru irigații, plantînd viță de vie și pomi în sisteme moderne. Se îmbunătățesc continuu și tehnologiile de lucru, potrivit cuceririlor științei și tehnicii. Or, toate acestea cer cadre calificate în diferite meserii, pe care satul de odinioară nu le cunoștea. Pe de altă parte, organizarea științifică a producției și a muncii, perfecționarea metodelor de Conducere a unităților, valorificarea superioară a producției impun creșterea necontenită a nivelului de pregătire a cadrelor de conducere din cooperativele agricole.Pornind de la asemenea considerente, uniunile cooperatiste din regiunea Oltenia au desfășurat, în anul care a trecut, pe baza unor planuri întocmite împreună cu consiliile agricole, o vastă acțiune pentru calificarea unor cooperatori în diferite meserii, prin cursuri de scurtă durată organizate pe lîngă stațiuni experimentale și licee agricole, stațiuni de mașini și tractoare, întreprinderi agricole de stat și linele unități de producție, ca brutării ale trustului de panificație și ale U.R.C.C. etc. De exemplu, 600 de cooperatori au deprins meșteșugul — timp, de 15 zile, în stațiunile experimentale — de a altoi viță de vie ; 730 de oameni, proveniți din cooperative care au terenuri în sistem irigat, au obținut calificarea de motopom- piști, învățînd timp de 60 de zile, în cadrul unor S.M.T.-uri, iar alții — de vada- gii și mînuitori de agregate de aspersiune ; absolvind cursurile organizate la I.A.S. Segarcea, 80 de cooperatori au devenit apicultori. Deosebit de important este și faptul că, pentru prima oară în regiunea noastră, s-a organizat un curs de calificare, unde 43 de cooperatori au învățat 
să confecționeze împletituri din pănuși de porumb ; 14 dintre ei au fost recrutați apoi pentru a învăța și pe alții acest frumos me; ieșug.

O dată cu preocuparea pentru califica
rea cooperatorilor agricoli în diferite me
serii, uniunea regională a dat o atenția 
sporită și ridicării în continuare a nivelu
lui profesional al cadrelor cu munci de 
conducere din unități. în anul care a tre
cut, de exemplu, 496 de președinți și tot 
atîția contabili șefi din cooperativele agri
cole au fost lnstrulțl pe diferite probleme 
de strictă actualitate. Spre deosebire de 
alțl ani, de o atenție sporită s-au bucurat 
președinții comisiilor de revizie șl ai co
misiilor de judecată, care și-au însușit 
probleme specifice activității lor.

De asemenea, în stațiunile experimen
tale Tg. Jiu, Bechet, Caracal și Ișalnița, 
la liceele agricole din Calafat și Malu 
Mare au fost pregătiți, pe o perioadă de 
5—8 luni, 70 de brigadieri vitlpomlcoli, 61 
de brigadieri de cîmp, 25 de brigadieri le
gumicoli șl 20 de brigadieri zootehnlștl. 
N-au fost uitați, firește, nici șefii de 
echipă.

Un sprijin prețios în pregătirea cadre
lor l-am primit din partea Uniunii Națio
nale a Cooperativelor Agricole de Pro
ducție, care a suportat cheltuielile de masă 
și cazare și a asigurat lectorii necesari 
pentru instruirea, la Centrul de școlariza
rea șl perfecționarea cadrelor de la Do- 
brogostea, regiunea Argeș, timp de două 
săptămîni. a unui număr de 560 de valo- 
rificatorl și ajutori de contabili din uni
tățile regiunii noastre.

Numărul total al celor instruit!, anul 
trecut, In regiunea noastră se ridică la 
3 200 de cooperatori, ceea ce nu-1 deloc 
puțin. Pregătirea lor s-a dovedit utilă, In 
sensul că, reîntorși în unități, ei au orga
nizat mai bine munca, au aplicat în prac
tică noile cunoștințe dobîndite, iar rezul
tatele pe care le-au obținut au fost supe
rioare celor din anii precedenți.Pentru 1968, Uniunea regională Oltenia 
a cooperativelor agricole de producție a întocmit un plan șl mai amplu de instruire și perfecționare a cadrelor, precum și un

plan comun cu consiliul agricol și casa agronomului, în care se prevăd măsuri concrete atît pentru creșterea nivelului de pregătire a unui număr corespunzător de cadre, cît și pentru calificarea unor cooperatori în diverse meserii. Aceasta deoarece, în prezent, în cooperativele agricole se simte încă nevoia de un număr mare de electricieni, mecanici, tâmplari, dulgheri, dogari, lăcătuși, zidari etc. Asigurarea lor va contribui din plin la realizarea sarcinilor ce revin cooperativelor agricole în direcția Investițiilor, reparațiilor, prestărilor de servicii. Pentru asigurarea numărului planificat de cursanți, uniunile cooperatiste din regiune se ocupă în prezent de recrutarea acestora. Totodată. ele îndrumă unitățile pentru folosirea cu cea mai mare grijă a cooperatorilor școlarizați în domeniul în care au fost pregătiți.
Ing. Vasil® TOMA 
vicepreședinte 
al Uniunii regionale Oltenia 
a cooperativelor agricole

Rezervele interne 
își împlinesc 
menirea
■■MMM Atît la nivelul ramurii, cît și la al fiecărei unități în parte, agricultura oferă o gamă largă, practic inepuizabilă, de rezerve interne, care nu așteaptă decît ochiul gospodarului pentru a le descoperi și pune în valoare. Pornind de la acest adevăr, biroul executiv al Uniunii raionale Piatra Neamț a cooperativelor agricole a îndrumat consiliile de conducere ale unităților să înscrie pe agenda activității curente și de perspectivă sarcini referitoare la valorificarea rezervelor interne. Problema a făcut, între altele, obiectul mai multor adunări generale.Acum, la începutul unui nou an, o scurtă retrospectivă. Fiind orientate să acorde principala atenție culturilor de bază și speciilor de animale cu pondere ridicată în economia unităților, consiliile de conducere și-au îndreptat principalul efort spre descoperirea acelor rezerve de natu

ră organizatorică menite să asigure aplicarea cît mai corectă a metodelor tehnice cunoscute.
In 1967 nu s-au aplicat metode noi în comparație cu anul precedent, înzestrarea tehnică, sămînța folosită și condițiile climatice nu s-au deosebit nici ele vizibil de cele existente cu un an înainte. Cu toate acestea, s-au contractat cantități mai mari de produse, iar sarcinile sporite au fost nu numai realizate, dar și depășite la o serie de culturi importante: grîu, porumb, sfeclă, orz, orzoaică, in pentru fuior. La grîu au fost livrate cu 599 de tone, iar la porumb cu 150 de tone mai mult decît fusese contractat ; aceasta ca urmare a unor producții superioare celor planificate.La temelia sporurilor de producție stă, în primul rînd, amplasarea culturilor. 

In condițiile cultivării integrale a supra
fețelor prevăzute pentru întregul raion, 
culturile au fost mai rațional reparti
zate pe unități. La nivelul acestora, fie
care cultură a fost amplasată pe tarlaua 
cea mai potrivită în funcție de sol, pre
mergătoare, fertilizarea din anii anteriori, 
soi, destinația producției. La cooperativele din Negrești, Borlești, Rediu, Cîndeștl, unde existau terenuri ce nu se pretau mulțumitor nici unei culturi de cîmp, au fost extinse plantațiile de pomi cu încă 15— 20 de hectare, luîndu-se, totuși, măsuri ca suprafețele plantate să fie și cultivate parțial cu plante de nutreț. S-a realizat astfel, de pe suprafața plantată și o recoltă de furaje cu cheltuieli ce se includ, în cea mai mare parte, în cheltuielile de investiții.

In sectorul zootehnic au fost des
coperite și valorificate numeroase rezerve, 
prin organizarea unor zile de îngrijire 
model a animalelor. Credem însă că, dacă 
s-ar fi organizat nu zile, ci săptămîni și 
chiar luni model, unele metode pasager fo
losite s-ar fi permanentizat și sectorul zoo
tehnic ar fi avut de cîștigat.Deoarece în unele cooperative cum sînt cele din comunele Girov, Zănești și Ștefan cel Mare s-a înregistrat un grad mai înalt’ de utilizare a mijloacelor de producție, uniunea raională a organizat, în aceste unități, schimburi de experiență. Una din concluziile desprinse cu această ocazie și-a găsit reflectarea în planurile de producție pe 1968. în acestea se ține mai bine seama de specificul pămîntului ca mijloc de producție. Ca urmare, a fost scoasă sfecla de zahăr din cooperativele agricole din Bodeștii de Sus și Bodeștii de Jos și a fost extinsă în aceste unități și în altele cultura inului pentru fuior. Cooperativele din Borlești, Cîndești și Negrești vor mări numărul oilor, dînd o mai rațională utilizare unor pajiști naturale.

Considerăm că eforturile unităților noas
tre de a spori producția-marfă n-au găsit 
înțelegerea cuvenită Ia unii dintre bene
ficiarii produselor agricole. Pe primul loc al beneficiarilor de acest fel se situează întreprinderea pentru preindustrializarea 
tulpinilor de in și cînepă, cu sediul în

orașul Suceava. Una hotărăsc delegații întreprinderii, care vin în cooperative, și alta confirmă pînă la urmă conducerea acesteia, care reduce cu o categorie și chiar cu două calitatea «tabilită de recepționeri. Aplicîndu-se — samavolnic aș spune — un asemenea procedeu, ne-am trezit, la sfîrșitul anului, că numai 51 din cele 3 977 de tone de tulpini livrate au fost confirmate la calitatea întîi. In schimb, la calitatea a treia și a patra au fost încadrate aproape 3 000 de tone. într-un mod similar, dar nu tot atît de evident, procedează și alți beneficiari : D.C.A., Fabrica de bere din Piatra Neamț, I.C.I.L. Nu-1 însă mai puțin adevărat că nici cooperativele nu acordă calității o atenție la nivelul celei acordate realizării sarcinilor cantitative. O sortare corespunzătoare ar 
mări considerabil volumul produselor li
vrate la calități superioare. Sortarea oferă, 
subliniem, o imensă rezervă de sporire 
a veniturilor, întruclt majoritatea coope
rativelor dispun de suficiente forțe de 
muncă, această rezervă poate fi amplu 
valorificată.în sfîrșit, serioase rezerve de creștere 
a veniturilor oferă activitățile anexe. Deși veniturile realizate în acest sector, în numai zece luni, au fost cu circa 800 000 de lei mai mari decît cele planificate pentru întregul an, nu se poate afirma că activitățile anexe și prestările de servicii s-au bucurat de solicitudinea noastră. Depășirea nu este atît consecința unei preocupări susținute, cît urmarea unor prevederi în neconcordanță cu posibilitățile, prevederi ce au putut să fie depășite cu ușurință. Situația a fost îndreptată în ultimele luni, cînd unitățile au fost îndrumate să ia drept etalon cooperativa agricolă Gîrcina. Aici inițiativa și imaginația fac casă bună. Iată, ca exemplu, ultima acțiune întreprinsă de unitate. Cooperativa și-a propus să curețe pășunea de vegetația arborescentă. Cum acțiunea nu a_ stîrnit niciodată un prea mare ecou în rîndurile cooperatorilor, consiliul de conducere a fixat-o în preajma sărbătorilor de iarnă, destinînd valorificării arbuștii de conifere. Au fost valorificați ca pomi de iarnă, cu preț bun, circa 50 000 de brazi de dimensiuni mici. S-a realizat astfel cu o singură cheltuială — lucru care a plăcut mult cooperatorilor — un dublu rezultatUrmînd exemplul cooperativei din Gîrcina, numeroase unități și-au diversificat producția secțiilor anexe, au introdus sau sînt pe cale să introducă în producție o- biecte și materiale noi : diferite unelte, sobe de teracotă, cărbuni de lemn, piatră.Extinderea activităților anexe va fi îndrumată îndeaproape de uniunea raională, care va avea grijă să nu fie stînjenită producția de bază, cea agricolă.

C. NĂSOI
vicepreședinte
al Uniunii raionale Piatra Neamț 
a cooperativelor agricole

TRIBUNA BRIGADIERULUI

PREA MULTĂ DĂDĂCEALĂ STRICĂ
MMMMMN Munca de briga
dier nu este deloc ușoară. Dim
potrivă, implică o mare răs
pundere. In general, in funcția 
de brigadier sînt confirmați 
de adunările generale ale co
operativelor agricole oameni 
de nădejde, cu o bogată ex
periență în practica agricolă, 
capabili să organizeze munca 
tn bune condiții.

Cu toate acestea în activi
tatea noastră, a brigadierilor, 
au loc uneori fenomene care 
ne împiedică să ducem la bun 
sfîrșit multiplele sarcini pe 
care le avem. Iată despre ce 
este vorba. Deși brigada își 
are planul său anual, iar la 
începutul fiecărei campanii se 
întocmesc planuri speciale de 
muncă, totuși noi pierdem încă zile întregi cu întocmirea diferitelor situații și mai ales ou diverse ședințe. Cooperativa 
noastră unește două sate și 
are 3 brigăzi de cîmp; două 
la Ileni și una la Rîușor. Bri
gada de la Rîușor, pe care o 
conduc, răspunde de 672 hec
tare de teren agricol, din care 
544 hectare de teren arabil, și 
numără 242 de brațe de muncă

organizate în 5 echipe de cimp 
și una legumicolă. Avem și un 
număr de atelaje și mașini a- 
gricole cu care efectuăm di
ferite lucrări. Sîntem spri
jiniți în efectuarea lucrărilor 
de mecanizatorii de la S.M.T. 
Făgăraș.

Potrivit indicațiilor date de 
organele agricole raionale, în 
fiecare seară, la sediul coope
rativei trebuie să se întru
nească președintele, inginerul, 
brigadierii de cîmp și șeful 
brigăzii de tractoare, în vede
rea întocmirii planului de 
muncă pentru a doua zi. De
oarece unele sate se găsesc 
la o depărtare de 4—5 km, 
și uneori chiar mai mult, de lo
calitatea unde se află sediul 
cooperativei, nu este deloc u- 
șor pentru brigadieri să „bată" 
acest drum zilnic, dus și în
tors.

Uneori, ședințele „opera
tive" de întocmire a planului

pentru a doua zi durează ore 
întregi, așa incit brigadierul 
ajunge in sat aproape de mie
zul nopții, cînd o parte din 
oameni s-au culcat. Este, deci, 
imposibil să mai discuți cu șe
fii de echipă și cu cooperato
rii despre ce au de făcut și 
unde trebuie să meargă la lu
cru. Această treabă rămîne 
pentru a doua zi, pierzîndu-se 
astfel cîteva ore bune de lu
cru.

M-am gîndit mult la felul 
cum am putea înlătura aceste 
neajunsuri. Consider că ar fi mai bine ca planificarea zilnică a muncii să se facă numai la nivelul brigăzii. S-ar putea ca, o dată pe săptămînă, să ne întâlnim la sediul cooperativei și împreună cu președintele și inginerul să stabilim un plan de muncă pentru săptămînă viitoare, cu sarcini precise, pentru fiecare brigadă. 
In fiecare seară, brigadierul

poate raporta telefonic la se
diul cooperativei (este vorba 
de brigadierii din satele ve
cine) cît s-a realizat in ziua 
respectivă din planul săptă
mânal. Consider că e mult mai bine ca brigadierul să se întâlnească seara cu șefii de e- chipă, să analizeze temeinic rezultatele obținute în ziua respectivă, lipsurile existente, să ia măsuri pentru înlăturarea lor și să întocmească aici planul de acțiune pentru a doua zi. Tot in aceeași seară șefii 
de echipă să treacă pe la coo
peratori și să le spună ce au 
de făcut a doua zi și unde 
trebuie să meargă la lucru. 
Pentru solicitarea unor aju
toare de la sediul cooperati
vei e mult mai potrivit să se 
folosească telefonul, nelipsit 
din nici un sat, decît o că
ruță cu cai sau un autocamion. 
Cred că nu este cu nimic jus
tificată prezența zilnică a bri
gadierului la sediul coopera
tivei. Mult mai bine este ca 
el, mai ales in vîrfurile de 
lucrări agricole, să fie lăsat 
să se ocupe exclusiv de trebu
rile ce-i revin. Prea multă dă
dăceală nu numai că nu ajută, 
ci, dimpotrivă, strică.

Nicolae ROȘCA 
brigadier de cîmp 
la cooperativa agricolă 
din Ileni, 
raionul Făgăraș
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PREMISE CERTE ALE
AMELIORĂRII EFECTIVELOR
DE ANIMALE
(Urmare din pag. 1)

Alb de carne și metișii săi, îm
preună cu rasele din import, 
ajung la peste 87 la sută din 
întregul efectiv.— Aceasta este, fără îndoială, latura pozitivă a activității desfășurate pînă în prezent, ne-a relatat interlocutorul. Din păcate însă acțiunea de ameliorare a animalelor nu a fost întreprinsă pe baza unui plan științific care să aibă la bază cunoașterea capacității combinative a raselor importate cu cele indigene. Lipsa unui astfel de plan s-a manifestat și prin transferul, la intervale scurte de timp, dintr-o zonă în alta, a reproducătorilor din diferite rase.Să nu mai vorbim despre importul de animale, care nu întotdeauna a răspuns necesităților reale. Numai pentru ameliorarea rasei Roșii dobrogene, de pildă, s-au importat șase rase — daneză, estoniană, letonă, poloneză, de stepă și Red-Poll. Aceste practici au dus la formarea unei însemnate populații de metiși cu însușiri mor- fo-productive heterogene și cu potențial biologic greu de terminat.Practici asemănătoare dus la extinderea raselor oi cu lînă fină în zone prielnice, la transferul fermelor crescătoare de reproducători din rasa Karakul, de asemenea, în zone mai puțin favorabile, la extinderea creșterii porcului Landrace în condiții gospodărești, care nu-1 puteau asigura regimul de hrană deosebit de pretențios, toate a- cestea contribuind la o scădere a rentabilității fermelor zootehnice dintr-un însemnat număr de unități agricole socialiste.Analizînd situația existentă în sectorul creșterii animalelor, pe lîngă alte măsuri, încă din primăvara anului 1967 Consiliul Superior al Agriculturii a dispus înființarea unei comisii republicane de ameliorare, formată din cei competenți specialiști și meni de știință ; comisia vut ca sarcină principală borarea unui studiu amănunțit privind zonarea raselor, îmbunătățirea calității și productivității animalelor. Recent, această comisie, prețios organ consultativ al Direcției generale de resort, a dezbătut studiul respectiv care, cuprin- zînd principiile fundamentale și baza organizatorică a acțiunii de ameliorare, va constitui, în forma sa definitivă, programul de zonare a raselor și de îmbunătățire a calității și productivității animalelor pentru perioadele 1968— 1970 ; 1970—1975, 1975—1980.
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din măsurile preconizate pen
tru prima etapă s-au și trans
format în realitate.— Exact. Cu sprijinul efectiv al Uniunii Naționale a Cooperativelor Agricole de Producție, fermele de ovine ale cooperativelor agricole din mand, regiunea Crișana, și mânu, regiunea Dobrogea, fost organizate ca ferme elită. Ele au și început să vreze material de reproducție altor unități. La I.C.Z. Săftica, regiunea București, a intrat în funcțiune o stațiune pentru controlul producției la porcine, iar alta, la Gornești, regiunea Mureș-Autonomă Maghiară, va fi dată în curînd în folosință. Pînă la sfîrșitul a- cestui an, se vor înființa, în continuare, ferme de elită pe zone de creștere a diferitelor specii și rase de animale. Tot în acest an se va trece la organizarea fermelor de elită pentru rasa Karakul, surse de a- provizionare cu reproducători de rasă pură care, folosiți în încrucișările Industriale de primă și a doua generație, vor influența efectiv ridicarea calității pielicelelor.O contribuție esențială la intensificarea procesului de a- meliorare o va aduce în continuare extinderea însămînță- rilor artificiale, perfecționarea continuă a tehnicii de lucru și a metodelor de recoltare, conservare și difuzare a mate
rialului seminal. Așa cum a reieșit și din propunerile făcute de membrii comisiei de ameliorare, reușita acestei acțiuni ce se va extinde, pînă la sfîrșitul anului la 65 la sută din efectivul de vaci și la 45— 47 la sută din efectivul de oi, este strîns legată de caracterul unitar pe care trebuie să-1 aibă întreaga rețea de reproducție și selecție. Aceasta cu atît mai mult, cu cît procesul de ameliorare al raselor de animale are în vedere zone naturale șl economice de creștere și nu delimitări administrative ale teritoriului.în complexul măsurilor de ameliorare o atenție sporită vom acorda creșterii calului. O dată cu reorganizarea hergheliilor, a depozitelor de armăsari și a hipodroamelor — ca unități de control al performanțelor — se vor intensifica lucrările pentru forma

rea unui tip de cal corespunzător necesităților agriculturii noastre socialiste, mai ales pentru anumite zone, direcție în care în stațiunile experimentale s-au obținut deja rezultate.
— Avînd în vedere că spo

rirea rentabilității în exploa
tarea zootehnică este condi
ționată de creșterea producți
ilor medii individuale, rapor
tate Ia unitatea de timp, care

Și- Li- au de li-

este suportul științific al mă
surilor preconizate ?— Mai întîi, întreaga problematică a cercetării științifice actuale și de perspectivă legate de îmbunătățirea calității animalelor va fi amplu dezbătută în cadrul comisiei de ameliorare, urmînd a se da prioritate temelor strîns legate de prevederile programului elaborat. Alături de aceasta, garantarea genetică a producțiilor medii scontate va fi practic susținută de cunoașterea valorii genotipice a reproducătorilor folosiți în re-

țeaua de tnsămînțări artificiale, prin extinderea acțiunii de testare după descendenți și prin adaptarea informațional al vind controlul Operativitatea acestor acțiuni va crește considerabil, o dată cu introducerea și generalizarea sistemului de prelucrare electromecanic și electronic al datelor.Scheletul pe care se vor grefa în mod diferențiat efectele planului de ameliorare îl constituie zonarea speciilor și raselor de animale, lucrare care în cel mai scurt timp va lua forma definitivă.
— Ce părere aveți despre 

opinia exprimată cu ocazia 
discuțiilor în legătură cu ne
cesitatea elaborării unei legis
lații zootehnice unitare ?— O astfel de -lege, deosebit de necesară, ne-a spus în încheiere ing. Stelian Dinescu, ar crea un cadru organizatoric foarte util întăririi responsabilității tuturor factorilor chemați să-și aducă contribuția la dezvoltarea continuă a acestui important sector al e- conomiei noastre naționale.

sistemului datelor pri- producțiilor. Vă prezentăm

UN SOLAR PRACTIC

Nota redacției : Avînd în vedere importanța 
majoră a acțiunii legate de îmbunătățirea cali
tativă a șeptelului, precum și faptul că în nu
meroase unități agricole socialiste s-a acumulat 
o prețioasă experiență în activitatea de selecție 
și ameliorare, ne propunem ca, în paginile re
vistei noastre, să dăm cuvîntul unui număr cît 
mai mare de specialiști care să dezbată detaliat 
problemele importante din acest vast domeniu 
de activitate și să împărtășească cititorilor me
todele folosite. Așteptăm deci să ne scrieți.

Pentru a veni în sprijinul legumicultorilor Uniunea Națională a Cooperativelor Agricole de Producție, de comun acord cu Consiliul Superior al Agriculturii, recomandă pentru anul 1968 un nou tip de solar care oferă condiții bune pentru culturi, folosește materiale asigurate prin plan și reduce investiția specifică. lată cîteva din principalele caracteristici ale acestui tip. Stîlpii solarului, din lemn C.R., sînt așezafi la distanța de 3,00 X 2,60 m. Panourile sînt confecționate din șipci de 3,00 x 5,00 cm ; șipcile se așează pe cant. Dimensiunile panourilor sînt: 3,00 X 1,50 m pentru acoperiș, 3,00 X 1,80 m cele laterale și 2,60 X 1,80 m pentru frontoane. Panourile de acoperiș sînt prevăzute cu ferestre basculante pentru aerisire ; ele se reazemă pe stîlpi, la dolie,' și reciproc pe coame, fiind prinse, două cite două, cu balamale. Pe stîlpi și între ele, panourile se fixează cu sîrmă prinsă în cuie ; la colțuri ele se întăresc cu vinduri de tablă.De jur împrejurul solarului se realizează un soclu din scîndură de 2,5 X 20 cm. Polietilena se va monta pe panouri cu ajutorul unor speteze sau contrașipci confecționate din lemn sau P.F.L. La montarea polietilenei se are în vedere următoarea succesiune de operații : se întinde folia, se aplică speteaza confecționată din lemn sau din P.F.L. peste care se fixează col- țarul din tablă, continuîndu-se baterea cuielor pe toată lungimea șipcilor. Speteaza aplicată peste polietilenă are dimensiunile următoare : grosimea 5 mm, lățimea 30 mm, iar lungimea corespunzătoare dimensiunilor panourilor. Colțarul este speteaza din tablă galvanizată de maximum 1 mm grosime, prevăzut pe fiecare latură cu cîte două orificii situate la 20 mm între ele.Construcția se amplasează în blocuri avînd dimensiunile de41.6 m pe direcția est-vest și 60 m pe direcția nord-sud. Pe prima direcție se bat, perfect aliniați, 17 stîlpi la distanța de2.6 metri. Pe cealaltă direcție se așează 21 de stîlpi, din 3 în 3 metri. Rezultă că pentru un singur bloc sînt necesari 357 de stîlpi din lemn C.R., cu diametrul minim de 10 cm, înălțime de 2,6 metri (din care 60 cm vor fi introduși în pămînt), iar pentru un hectar de solar sînt necesare patru astfel de blocuri despărțite între ele prin alei circulabile, cu dimensiunea de 4 metri.

Pentru ocest tip de solar se folosește polietilenă de 0,15 sau 0,20 mm grosime și de 1,50 m lâfime pentru a nu fi nevoie de sudarea foliilor. Valoarea investiției este de circa 125 000 lei la hectar.Prezentâm mai jos trei schije cuprinzînd principalele detalii constructive. Prima (de sus) reprezintâ schema de asamblare. A doua (din stingă jos) stilpul din lemn C.R. Legenda la această schiță este următoarea : 1) stîlp cu diametru de 10 cm ; 2) panouri pentru închiderea laterală ; 3) panou de acoperiș ; 4) scîndură de 25 X 200 mm și 5) umplutură de piatră sau din pămînt bătut. Este recomandabil ca în corpul stâlpului să se fixeze o consolă din lemn pentru a se sprijini mai bine panoul de acoperiș. A treia schijă, din dreapta, jos, cuprinde tipul de panou dublu pentru acoperiș.

Buletinul lucrărilor In legumicultura

Din datele statistice centralizate la Consiliul Superior al Agriculturii rezultă că pînă la data de 12 ianuarie ritmul în care se desfășoară lucrările cerute de asigurarea producției de legume se menține încă scăzut, datorită îndeosebi 
încetinelii cu care sînt a- 
provizionate unitățile cu 
unele materiale importan
te : cherestea, rame de ră
sadnițe, lemn C.R., 
lenă etc.Este adevărat că restea livrările au simțitor în ultima însă pe total situația nu poate fi considerată satisfăcătoare. Rămîneri în urmă se constată mai ales în regiunile Hunedoara, Maramureș, Argeș, Mureș- Autonomă Maghiară etc.Pînă acum întreprinderile forestiere au livrat operativelor agricole inventar de răsadnițe în proporție de 34 la (cifra respectivă se referă la prevederile pe trimestrul IV al anului trecut). Cantități mici de materiale au primit unitățile din regiunile Suceava, Banat, Argeș, București și Orașul Bucu-

polietl-la che- crescut vreme,

co-
sută

rești ; în Brașov livrării» 
nici n-au începutîn ceea ce privește lemnul C.R., cu excepția regiunilor Brașov, Crișana și Suceava, în restul țării a- provizionarea unităților se desfășoară defectuos. Așa se prezintă situația în regiunile Galați, Oltenia, Mureș-Autonomă Maghiară, Cluj, Banat și Argeș. Este nevoie să se grăbească peste tot livrarea materialului lemnos, în general, și mai ales a lemnului C.R., pentru a se asigura intrarea la timp în producție a celor circa 200 ha de solarii planificate pentru anul în curs. Se simte totodată nevoia ca șl unitățile furnizoare ce depind de Ministerul Industriei Construcțiilor și de Ministerul Industriei Chimice să urgenteze trimiterea materialelor necesare sectorului legumicol i prefabricate și polietilenă.în ceea ce privește polietilena, s-au livrat unităților pînă acum 910 tone, ceea ce e puțin. Totodată Direcția generală de aprovizionare tehnico-materială din cadrul Uniunii Națio-

nale a Cooperativelor A- gricole de Producție trebuie să dirijeze cu precădere polietilena în regiunile unde sînt concentrate construcțiile de solarii.Deficiențele semnalate — la care se adaugă și slaba preocupare față de folosirea materialelor și a utilajelor existente în unități — au contribuit în mare măsură la realizarea unui volum mic de noi construcții necesare producției în legumicultura. Paralel cu intensificarea ritmului de asigurare a răsadnițelor necesare, trebuie pornit mai intens la construirea sola- riilor. în unele regiuni — Dobrogea, Galați, Maramureș, Mureș-Autonomă Maghiară, Ploiești și Suceava — această lucrare nici n-a început.
Din datele transmise de 

regiuni rezultă că în ulti
mele zile s-a trecut la în- 
sămințarea în răsadnițe a 
verzei, conopidei timpurii, 
precum și a roșiilor desti
nate culturii în solarii. Rea
lizările sînt încă mici, lu
crarea trebuind urgentată 
în zilele următoare.
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La primele examene ale producției

In ifîrțit, lumina zilei. Foto Gh. VINTILA
AGRICULTURA SOCIALISTA PAGINA A PATRA

(Urman din pag. 1)

besc »ă-șl ridice la timp ma
terialele ce le-au fost destinate. Acum cîteva zile existau în stoc încă 60 de tone de polietilenă (13 la Giurgiu, 15 la Slobozia, 15 la Titu, 8 la Chitila etc.). La Giurgiu, ne-am oprit cîteva minute și la baza M.T.A.N.A. care produoe unele prefabricate destinate seetoru- lul legumicol. In privința calității produselor, nimia de zis. Ritmul însă lasă de dorit. în momentul <rfnd am vizitat unitatea se produceau zllnia în jur de 400—450 bucăți, în loo de 750—800 eît este nevoie pentru ca produsele să poată ajunge în termen la legumicultori.

Se cunoaște rolul Important pe care-1 are sămînța asupra cantității și calității producției legumicole. Anul acesta, datorită eforturilor depuse de statul nostru, producția va beneficia de semințe din soiuri superioare, cu valoare culturală ridicată. Normal ar fi ca la ora actuală, în legumicultură să nu mai vorbim de asigurarea cu semințele ce trebuie folosite în această perioadă. Raidul întreprins arată însă că în regiunea București lucrurile nu stau așa. Mai îngrijorător este faptul că la unele depozite ale Agrosemului există încă unele cantități de semințe din soiuri de legume timpurii. Tovarășul ing. Gh. 
Uricaru, șeful depozitului A- grosem Urziceni ,ne informa că săptămîna trecută, exista 
neridicată, de către unele co
operative agricole din raionul 
Slobozia, o cantitate de sămîn- 
ță de roșii Delicates, necesară

pentru suprafața de 12 hec
tare. Nici cooperativele agrico
le Alexeni și Satu Mare din 
raionul Urziceni nu-și asigu
raseră sămînța de roșii timpu
rii. Din păcate, am întîlnit astfel de situații în multe din u- nitățile vizitate. Cooperativele 
agricole din Băbăița, Orbeas
că și Urlui, raionul Alexan
dria, nu-și asiguraseră încă să
mînța de varză timpurie, în 
timp ce Ia alte unități din ra
ion — la Lăceni, de exemplu, 
plantele erau răsărite. Și in 
cooperativele agricole din 
Plosca, Vitănești, Merișani și 
altele, același raion, s-a întîr- 
ziat cu preluarea seminței de 
roșii timpurii. Se pune pe bună dreptate întrebarea : ce fac specialiștii din cooperative, cum sprijină și controlează organele agricole raionale, desfășurarea lucrărilor de sezon în legumicultură ?

Ar fi nedrept dacă am pune rămînerea în urmă a lucrărilor în legumicultură numai pe seama lipsei de materiale. Din discuțiile avute cu conducătorii de unități, cu legumicultorii, din cele văzute la fața locului se desprinde o conclu
zie: există aproape peste tot o 
slabă preocupare pentru orga
nizarea muncii și Începerea 
primelor lucrări în legumicul
tură. Transportul gunoiului de grajd, instalarea paturilor calde, amenajarea răsadnițelor 
și însămînțatul se desfășoară cu mare încetineală. Situația aceasta am întîlnit-o chiar în unități cu sector legumicol puternic. La Cătrunești, raionul Urziceni, unde se vor cultiva anul acesta nu mai puțin de 205 ha cu legume, din care 65 ha cu tomate, săptămîna tre

cută din necesarul de 6 000 tone de bălegar, fuseseră transportate în grădină numai 300. O mare parte din tocurile și ramele de răsadnițe erau nerevizuite și nereparate. Nepregătiți i-am găsit și pe legumicultorii din cooperativa „9 Mai", aflată în apropierea orașului Giurgiu ; aici abia se începuse amenajarea paturilor calde ; sămînța de roșii timpurii încă nu sosise în unitate, iar despre însă- mînțat în răsadnițe aproape că nici nu se putea vorbi.
îmbucurător e faptul că am 

tntîlnit în regiune unități care 
nu s-au bazat numai pe mate
rialele ce urmează să le pri
mească, ci au trecut la folosi
rea resurselor locale. La Bu- 
zescu — Alexandria și Ia A- 
dunații-Copăceni — Giurgiu, 
am văzut cu prilejul schimbu
rilor de experiență organizate 
pe plan raional, unele tipuri 
de răsadnițe confecționate din 
cărămidă, baloți de paie sau 
pur și simplu din pămînt bă-

— Ce fericit e președintele că e 
solarul gata I
— Să-| vezi și cînd și-o aduce 
aminte că n-are sămînfă...Desen de Nic. NICOLAESCU

tut. Se «uvine însă o remarcă 
și anume că astfel de metode 
trebuie cunoscute și generali
zate în cît mai multe unități 
din regiune.Experiența anilor trecuți a- rată cît de importantă este pentru sporirea veniturilor cooperatorilor realizarea unei 
producții legumicole cît mai 
timpurii. In acest scop unitățile și-au prevăzut extinderea considerabilă a suprafețelor cultivate cu legume protejate, îndeosebi în solarii. Peste tot ritmul de realizare a acestor construcții este extrem de scăzut, cauza principală con- stituind-o lipsa de materiale. Pînă acum unitățile au folosit tipuri variate de solarii, ele diferind de la o unitate la alta ; anul acesta din inițiativa Uniunii Naționale a Cooperativelor Agricole de Producție a fost elaborat un nou tip, practic, de solar al cărui proiect, din păcate, întîrzie să sosească în toate unitățile.Există în regiunea București cooperative agricole care intenționează să amenajeze solarii pe suprafețe mari. „Noi ne-am propus, ne spunea tovarășul Marin Voinea, președintele cooperativei agricole din Adunații-Copăceni, să amenajăm 10 ha cu solarii ; pe 3 ha am și bătut stîlpii de rezistență. în 1967 am avut un singur hectar de solar în care am cultivat roșii timpurii, obți- nînd un venit de 175 000 lei. Ne-am dat seama că dacă nu întârziam cu plantarea răsadului am fi scos bani mai mul ți. Pentru producția anului acesta am semănat din timp roșiile în sera înmulțitor. Acum plantele au și răsărit". Cîți legumicultori din regiune au pro

cedat astfel ? Foarte puțini. Ba ceva mai mult, unii nu și-au asigurat — așa cum am arătat — nici sămînța din hibridul de roșii foarte timpuriu, Delicates, destinat culturii în solarii. La cooperativa agricolă din Poroschia — A- lexandria am vizitat săptămîna trecută serele-înmulțitor unde urmează să se producă răsad necesar celor 6 hectare de solarii. Intr-una se semănase de curînd ; în celelalte însă nici instalația de încălzire nu era pusă la punct, iar pămîntui abia fusese întins. Intr-o situație asemănătoare am găsit și cooperativele agricole din raionul Urziceni. Inginerii din cooperative trebuie să urmărească ca semănatul roșiilor destinate culturii protejate în solarii să se termine neapărat în aceste zile.Cele constatate vădesc în primul rînd necesitatea urgentării aprovizionării cu materialele necesare a cooperativelor agricole producătoare de legume. Unitățile așteaptă un sprijin mai concret din partea uniunii regionale a cooperativelor agricole, a uniunilor raionale. în ceea ce privește impulsionarea ritmului de livrare a cherestelei, ramelor de răsadniță, lemnului C.R., polietilenei și celorlalte materiale. La rîndul lor consiliile de conducere, specialiștii din unități și de la consiliile agricole să acorde mai multă atenție măsurilor menite să ducă la in- tensificarea lucrărilor in a- ceastă perioadă, la obținerea unor producții sporite și timpurii.



DIN NOU DESPRE

Valorificarea 
plaurului

Articolul „Nisipurile Deltei pot deveni roditoare" apărut în primul număr din acest 
an al revistei noastre a stîrnit interesul mai multor cititori care au cerut noi date 
în legătură, mai ales, cu eficiența economică a folosirii plaurului. Răspunzînd soli
citării noastre, tov. dr. ing. D. TEACI, autorul articolului menționat, a făcut preci
zările pe care le publicăm mai Jos.

Cit azot «au fosfor conțin* solul la un moment dat ? Cît au consumat plantei* ? Cît trebuie »ă 
s* restitui* prin îngrășăminte? lată întrebări la care agronomul nu poate răspunde fără precizia a- 
nalizeior chimic*. In fotografie: laboranta Vasilica Vasilescu, de la laboratorul de agrochimie 
București-Băneasa, în timpul determinării fosforului asimilabil din probele de sol primite la analiză.

Foto. AGERPRES

Poate deveni griul 
plantă alogamă ?
Da, răspund cercetătorii. In ce scop și prin ce 
mijloace, ne informează, în acest articol, conf. 
univ. dr. Vasile NAGHIU, de la Institutul agro
nomic din Cluj.

Crearea și Introducerea în cultură a seminței hibride care prezintă fenomenul de hetero- zis constitui* una din eele mal Importante realizări ale științei ameliorării plantelor. Problema de bază care se pune pentru practică este producerea unei cantități suficiente de să- mînță hibridă Fi (generația întîia), la oare vigoarea hibridă se manifestă în cel mai înalt grad.Operație relativ ușoară la plantele alogame unisexuate, obținerea semințelor hibride în prima generație necesită o muncă îndelungată și migăloasă în cazul plantelor alogame hermafrodite și devine mult mai complicată în cazul plantelor autogame.In rîndul acestora din urmă 
se numără și griul. Cercetările efectuate pînă în prezent — în majoritatea cazurilor cu hibrizi creați pe cale artificială, prin eastrarea florilor șl polenizare manuală — au evidențiat șl la grîu fenomenul de „vigoare hibridă". Dar, earae- berul hermafrodit al florilor, ca și faptul eă celulele sexuale mascule și femele din floare 
se maturizează relativ concomitent fac de-a dreptul imposibilă producerea — rentabilă — pe această cale, a unor cantități mari de sămînță hibridă.Soluția nu a întîrziat să apară : descoperirea de către cercetătorii japonezi a andro- sterilitățil citoplasmatice și a factorilor de restaurare a fertilității polenului. în acest caz, plantele mamă fiind mascul sterile, operația de castrare devine inutilă, iar polenizarea se face cu polen de la plantele tată mascul fertile semănate în apropiere.Dar pentru a se putea face această polenizare încrucișată, o condiție este obligatorie: atît plantele mamă, cît și plantele tată să înflorească deschis. In cazul griului, chiar dacă avem la dispoziție plante perfect androsterile și plante perfect restauratoare de ferti

litate care să manifeste, prin încrucișări, o mare vigoare hibridă, dacă nu se realizează polenizarea și fecundarea tuturor florilor din spic și a tuturor spicelor, vor rezulta „spice știrbe", lipsite de boabe și deci o producție necorespunzătoare. Numai prin înflo-

1. Spic cu înflorire închisă
2. Spic cu înfloriră deschisă

rirea deschisă se creează posibilitatea ea polenul plantelor tată să ajungă pe stigmatul plantelor mamă. Aceasta înseamnă, de fapt, transformarea griului din plantă autogamă în plantă alogamă. Nu este deci vorba de o fantezie, ci de o etapă obligatorie în acțiunea de creare a hibrizilor de grîu. »Obținerea unor forme de grîu cu înflorire deschisă și deci cu posibilitate de polenizare și fecundare încrucișată a constituit unul din obiectivele lucrărilor noastre experimentale începute în 1955. S-a lucrat cu o serie de linii de grîu moale — Triticum aesti- vum ssp. vulgare —, de toamnă și de primăvară, obținute anterior de noi, ca urmare a

Laborator mobil
Un autobuz, un camion, o remorcă, un grup electrogen și... 11 oameni. Alcătuiesc, laolaltă, un laborator mobil, destinat experiențelor la sfecla de zahăr. Se execută aici spălarea rădăcinilor, recoltarea, cu o freză specială, a probelor de pulpă, determinarea conținutului de zahăr și substanței uscate, a cenușei. Totul cu precizia necesară cercetărilor științifice. Acest laborator mobil a fost folosit din plin în toamna trecută de Institutul de cercetări pentru cultura cartofului și sfeclei de zahăr Brașov, exe- cutîndu-se cca 3 200 de analize complete.Prin construirea lui s-a rezolvat o problemă, pînă acum' grea: efectuarea analizelor în eele circa 25 de puncte din țară unde se desfășoară cercetări la sfecla de zahăr. Activitatea acestui laborator mobil a înlocuit munca a zeci de oameni și a adus beneficii importante unităților de cercetare, care au fost scutite de organizarea unui laborator, similar, stabil.

unor experiențe privind acțiunea temperaturilor scăzute și a condițiilor diferite de lumină. Alături de unele forme valoroase, din care una a dat naștere soiului raionat Cluj 11, ne-a atras atenția apariția, constantă, an de an, a unor plante care prezentau spice cu înflorire deschisă, asemănătoare celor de secară.Aceste plante au fost semănate în următorii trei ani alături de soiuri și linii de grîu obișnuite, autogame. S-au produs deci polenizări încrucișate. Din descendențe au fost alese mereu formele cu înflorire deschisă. Incepînd din 1958, semănatul lor s-a făcut izolat în spațiu, față de alte culturi de grîu. S-au considerat spice cu flori înflorite deschis și deci cu posibilități de fecundare încrucișată acelea la care:— paleele se desfac înainte de eliberarea polenului propriu ;— filamentele staminelor împreună cu anterele ies din floare înainte de eliberarea polenului;— florile înflorite deschis au anterele nedezvoltate, de culoare albă sau galben-pal și mai mici ca cele normale ;— florile au stigmate mal lungi decît formele obișnuite, vîrfurile acestora ieșind în afară.
Pe măsura repetării alegerii și menținerii, pentru continuarea lucrărilor, numai a plantelor cu înflorire deschisă, procentul de forme alogame a crescut an de an. Urmărirea îndeaproape a evoluției acestor plante a permis unele constatări nu lipsite de importanță. S-au observat și se observă și în prezent la unele linii segregări în privința unor caractere morfologice, determinate de polenizarea încrucișată între diferitele linii cu înflorire deschisă, semănate unele lîngă altele. Asemenea segre

gări nu s-au manifestat însă 
în ceea ce privește caracterul 
de înflorire deschisă.In cei 12 ani de experimentare, condițiile climatice în zona noastră au fost diferite. 
Unele linii, însă, au dat numai 
descendențe cu înflorire des
chisă, indiferent de condițiile 
climatice. Prin urmare, carac
terul înfloririi este determi
nat, în primul rînd, de factori 
ereditari și deci poate fi fixat.Materialul și condițiile în care am lucrat noi ne-au permis să obținem mai ușor forme cu înflorire deschisă la griul de primăvară decît la cel de toamnă.Pe baza determinărilor a- supra plantelor cultivate în 1967 s-au reținut pentru lucrările ulterioare 275 de linii șl hibrizi de grîu de toamnă și 1 800 de linii și hibrizi de grîu de primăvară, cu înflorire deschisă. Unele dintre acestea — așa cum s-a constatat pe baza determinărilor morfologice, eitologice și citoplasmatice — se prezintă ca androsterile citoplasmatic, altele sînt restauratoare, iar altele fixatoare de fertilitate.Din cele relatate se poate desprinde faptul că transformarea griului din plantă autogamă în plantă cu înflorire deschisă și deci cu polenizare și fecundare încrucișată este pe deplin posibilă. Materialul autohton obținut — prin metode diferite de cele folosite de cercetătorii din alte țări — creează premise ale realizării griului hibrid pe bază de an- drosterilitate și pe scară comercială.

Există în Delta Dunării o suprafață de nisipuri și soluri nisipoase emerse, neinundabile sau inundate numai periodic, care însumează circa 40 000 ha. Suprafețe însemnate de soluri nisipoase se află în zona grindurilor litorale și a celor din complexul lacustru Razelm (Insula Chituc). 
Rezultă din aceste date importanta eco
nomică deosebită a ameliorării solurilor 
nisipoase, acțiune prin care se pot aduce 
în circuitul productiv suprafețe astăzi prac
tic nefolosite sau foarte slab folosite.Dar tot Delta Dunării deține și mijloacele prin care se poate atinge acest obiectiv : suprafețe însemnate de plaur plutitor sau semifixait constituind o sursă, practic inepuizabilă, de îngrășămînt organic. Re
zervele de formațiuni organice ale Deltei 
(plaur, turbe, mîl sapropelic) se apreciază 
la circa 300 000 000 de tone.Bineînțeles, diferitele soluții de ameliorare a solurilor nisipoase prin folosirea plaurului pot fi luate în considerație în măsura în care ele prezintă garanții din punct de vedere al eficienței economice. Cercetările au făcut precizări și sub acest 
aspect. O primă concluzie este aceea că 
fiecărei categorii de soluri nisipoase îi 
corespund anumite costuri ale ameliorării.în cazul solurilor mobile «au semifixate, 
de tipul celor de pe grindul Letea, unde s-au executat experiențele noastre, structura cheltuielilor pentru ameliorarea unul hectar ar fi următoarea :1) uniformizarea terenului, prin nivelări ale dunelor de mică înălțime “ 2 500 lei (sumă care reprezintă costul deplasării a circa 5 000 m’ de nisip — 1 500 lei și costul astupării unor denivelări mai mari — 1 000 lei) ;2) scosul plaurului și trasportul acestuia, folosind o doză de 200 t/ha sau 400 m’ «“ 6 400 lei (2 000 de lei — scosul, 4 400 lei — transportul);3) încorporarea plaurului “ 3 200 lei (2 000 lei — arătura de desfundare, 1 200 lei — împrăștierea a 200 t de plaur).

Recapitulînd reiese că la această doză 
cheltuielile totale la hectar se ridică la 
12 100 lei. In cazul folosirii unor doze mai 
mici de plaur — de 100 t/ha — costurile 
se pot reduce la circa 8 000 lei la hectar. Intrucît unele porțiuni de soluri nisipoase nu necesită lucrări de nivelare ci numai lucrări foarte ușoare care se realizează în parte prin arătura de desfundare, cos
turile se micșorează și mal mult, ajungînd 
la 3 500—4 000 lei/ha.Aprecierea acestor costuri trebuie făcută în raport cu rezultatele obținute prin fertilizarea cu plaur. în condițiile experiențelor noastre producțiile realizate în variantele cele mai bune, la care s-au utilizat 300 t/ha au fost de 3 000—5 000 kg de porumb boabe la hectar (în raport cu favorabilitatea climatică a anului de cultură). Aceasta poate asigura un venit net 
de 1 500—3 000 lei/ha făcînd posibilă recu
perarea cheltuielilor în 4—6 ani. Trebuie reținut că aceste producții s-au realizat fără irigații șl fără folosirea îngrășămintelor chimice. Folosirea irigației ridică mult costurile (după estimările făcute de

I.P.A.C.H. în 1963 — la circa 14 000 lei/ha), dar aceasta este o măsură care își are propriul sistem de amortizare care nu trebuie să fie asigurată prin sporurile de producție obținute în urma fertilizării nisipurilor cu plaur.
Efectul acestei „fertilizări radicale" se 

menține și după 4—8 ani, transformînd 
practic nisipul într-un sol cu fertilitate 
durabilă. De aceea, eficiența economică a acestei metode de fertilizare nu se poate aprecia cu aceleași unități de măsură ca în cazul solurilor normale care au însușiri stabile de fertilitate naturală. Este, de fapt, un mijloc de „creare" a unor suprafețe productive acolo unde astăzi se produce foarte puțin sau deloc.Ar mai trebui luată în considerare șl 
posibilitatea pregătirii în Deltă a unor în
grășăminte organice concentrate care să 
fie folosite șl în alte regiuni ale țării pentru realizarea îmbogățirii solurilor în humus și îmbunătățirii, pe această cale, a stării lor de fertilitate.

Temperatura maximă și minimă, presiunea 
atmosferică, umiditatea aerului, iată cîteva 
din „însemnările" meteorologice ale ingine
rului Alexandru Iliescu, șeful Fermei Nr. 5 
de la I.A.S. Urlați. De ele depind, în bună 
măsură, indicațiile tehnice și organizatorice 
zilnice. Foto : C. DUMITRU

ATI CITIT ?

DE FITOPATOLOGIE

REFORMA AGRARI
DIN 1864

Autori: N. ADAN1LOA1E, 
Dan BERINDEI

Această monografie, ela- 
borată în cadrul Institutului 
de istorie „N. Iorga", este 
consacrată unuia din cele 
mal însemnate momente ale 
istoriei țării noastre.

Bazîndn-se pe nn foarte 
bogat material documentar, 
autorii au abordat toate la
turile reformei agrare din 
1864 : stadiul de dezvoltare 
a agriculturii si relațiile a- 
grare din preajma reformei; 
dezbaterea problemei agrare 
între 1857 și 1864 si implica
țiile ei politice, elaborarea 
și decretarea legii rurale ; 
aplicarea ei în condițiile 
împotrivirii moșierimii, con
testațiile și revoltele țără
nești, urmările reformei a- 
grare pentru dezvoltarea c- 
conomică șl socială a Romi- 
niei etc.

O amplă introducere pre
zintă cititorilor — cn anali
za critică necesară — prin
cipalele opinii ale istoricilor 
sau economiștilor agrari în 
legătură cu legea din 1864. 
cu modul ei de aplicare șl 
en consecințele social-poll- 
tlce ale acesteia.

AGRICOLĂ-VOL I SOLURILE ROMÂNIEI
Autori: AL. ALEXANDRI, C. 
DOCEA, M. OLANGIU, M. 
PETRESCU, I. POP, E. RA
DULESCU, C. RAFAILA, V. 
SEVERIN

An de an, 35 la sută din 
producția de grîu, 40 la sută 
din cea de cartofi, 6 la sută 
din cea de bumbac ete. se 
pierd nnmai din pricina bo
lilor dăunătoare și buruie
nilor. Circa jumătate din 
necesitățile de hrană ale 
populației globului ar putea 
fi asigurate, deci, numai 
prin aplicarea riguroasă a tu
turor măsurilor de protecția 
plantelor. Prezenta acestor 
date în prefața Tratatului 
de fitopatologie agricolă 
marchează, de la bun în
ceput, locul și importanța 
acestei discipline în știința 
și practica agricolă.

Tratatul este destinat spe
cialiștilor din învățămînt ca 
și celor din cercetare sl pro
ducție.

Cele patru volume ale tra
tatului — din care volumul 
II va apărea anul acesta — 
cuprind : problemele gene
rale ale fitopatologiei (voi.
I) , bolile cerealelor, plante
lor tehnice industriale și ale 
plantelor de nutreț (voi.
II) , bolile legumelor și ale 
plantelor ornamentale (voi.
III) , bolile pomilor, arbuș
tilor fructiferi și ale viței 
de vie (vol. IV).

Autori: Const. D. CHIRIȚA, 
C. PAUNESCU, D. TEACI

Propnnîndu-și să realizeze 
o „carte de căpătîi" a cu
noașterii soiurilor din țara 
noastră, autorii au reușit să 
răspundă unei vechi și acu
te necesități. In prima sa 
parte — geneza și sistemati
ca solurilor României — lu
crarea prezintă clasificarea 
genetică a solurilor țării, 
urmată de caracterizarea 
generală a tipurilor geneti
ce. A dona parte a lucrării 
oferă cititorilor cheia de 
determinare a solurilor țării 
și descrierea lor. Deosebită 
este prezența planșelor în 
culori care snsțin cheia de 
determinare prin înfățișarea 
profilelor de sol în structu
ră și așezare naturală.

Acest adevărat atlas al 
solurilor țării noastre con
stituie o lucrare folositoare 
atît pentru pedologii specia
liști, ctt și pentrn agronomi, 
silvicultori, geografi, biologi, 
ca și pentru toți cei ce lu
crează în unități agricole șl 
silvice.

PAGINA A CINCEA

Cercetări privind obținerea de 

preparate enzimatice furajere

Procesul de digestie la animale poate fi accelerat și îmbunătățit, ca randament de asimilare a componenților nutritivi, prin folosirea ca adaos în furaje a unor preparate enzimatice microbiene. In acest sens, la Institutul de cercetări chimico-farmaceutice din București s-au efectuat studii pentru obținerea de culturi de Aspergillus orizae, prin dezvoltarea la suprafață, pe medii de tărîțe de grîu. Culturile uscate, obținute în urma analizelor efectuate, conțin s amilaze, hemiceluloze și multe alte enzime hidrolitice. Experiențele făcute, cu un preparat pe bază de astfel de enzime, pe porci tineri, au arătat o creștere a digestibilității cu 10,2 la sută, față de grupa de control. Adăugat în hrana purceilor, s-a realizat un spor mediu zilnic cu 21 la sută mai mare față de lotul martor. Beneficiul net pe fiecare porc îngrășat a fost mai mare, față de martor, cu 82,7 lei.
0 boală nouă și consecințele ei

Putrezirea bazei tulpinii la grîu — a cărei prezență în țară a fost constatată începînd din 1965 — poate părea multor cultivatori, inofensivă. Iată însă că specialiștii Institutului de cercetări pentru protecția plantelor îi semnalează pericolul. Apariția acestei boli, produsă de ciuperca Cercosporella herpotrichoides, este strîns. corelată cu șiștăvirea semințelor de grîu, deci cu o scădere cantitativă și mai ales calitativă a producției,Această corelație a fost stabilită pe baze științifice, în experiențe cu infecții artificiale cu Cercosporella herpotrichoides. S-a constatat: o scădere cu atît mai accentuată a producției cu cît intensitatea atacului a fost mai mare ; creșterea proporției de semințe șiștave în raport direct cu intensitatea atacului și mai ales cu manifestarea fenomenului de cădere a plantelor; o scădere sensibilă a energiei germinative a semințelor, o dată cu creșterea gradului de șiș- tăvire.Aceste efecte economice negative ale bolii studiate faa necesare măsuri de prevenire. Cercetătorii recomandă în acest scop rotația culturilor de grîu, monoculture favorizînd apariția șl răspîndirea bolit
Păstrarea vițelor altoite 

in saci de polietilenă

Ea Stațiunea experimentală viticolă Odobești a fost preconizată o metodă nouă de păstrare 
a vițelor altoite în timpul iernii : împachetarea vițelor în saci de material plastic. Fiecare sac conține 200—300 de fire de vițe altoite. Nu mai este astfel necesar nisipul. Sacii se depozitează în camere frigorifice ce mențin temperatura între +1°----- h6° C. La stațiune au fost folosite folii de polietilenă 0,4 mm grosime.In timpul păstrării, datorită transpirației șl respirației, în pungile de material plastic se creează un mediu umed de bioxid de carbon care împiedică deshidratarea vițelor, cît și dezvoltarea și apariția mucegaiurilor. Se evită și apariția necrozei, boală care apare frecvent în cursul păstrării obișnuite. Totodată, vițele își mențin calitățile, pierderile în timpul iernii nefiind mai mari de 1 la sută. Materialul păstrat după noua metodă a asigurat, în primăvara anului trecut, o prindere la plantare de 100 la sută, iar cordițele au avut o creștere medie de 160 cm.

Produc mai multă mătase

Este vorba de unii dintre hibrizii de viermi de mătase obținuți la Stațiunea centrală de apicul- tură și sericicultură, prin încrucișări directe și reciproce între rasele cele mai valoroase.S-a evidențiat hibridul simplu între rasa Alb Băneasa și rasa japoneză J—122, care a dat o producție de gogoși de 3,2 kg la gramul de sămînță ; conținutul în mătase brută al gogoșilor crude e de 22,5 la sută; tot atît de valoros este și hibridul din rasele japoneze Hosho și Ghim- paku : 3 kg de gogoși la gram și un conținut de mătase de 24 la sută.
Atenție producători: pentru acest an stațiu

nea vă pune la dispoziție pentru creșterea de 
primăvară și vară 80 kg de sămînță hibridă.

Necesități legitime
(Urmare din pag. 1)

— Și in ceea ce privește proiectarea ?— Principala sarcină este elaborarea unor proiecte de depozite, la nivelul tehnicii mondiale, prin care să se asigure un flux continuu » în aprovizionarea pieței interne și externe, cu legume și fructe proaspete. In acest scop, institutul a inițiat, în prima etapă, o lucrare care va stabili amplasarea rețelei de depozite în țară în funcție de nivelul producției marfă, de cererea de consum pentru satisfacerea rației fiziologia normale, de acoperire a necesităților pentru export și pentru prelucrarea industrială. Se va ține seama, de asemenea, de condițiile naturale, de mijloacele de transport și conjunctura lor, de economicitate, de folosirea utilajelor de condiționare la capacitate maximă, mîna de lucru, etc.Pe măsura dotării cu baza materială necesară, institutul va aborda aspecte noi care vor duce la perfecționarea diferitelor sisteme de condiționare și prelucrare a legumelor și fructelor. Vor fi explicate, pe baze științifice, o serie de procese metabolice pe care le suferă aceste produse în drumul pe eare-1 parcurg de la recoltare pînă la masa consumatorului.
— Beneficiarul direct al eforturilor creatoare 

ale institutului este consumatorul. Urmăriți și 
pe alte căi satisfacerea cerințelor lui ?— Din preocupările institutului nu lipseso acelea legate de estetica și igiena prezentării produselor. în acest scop se va elabora un sistem informațional care va constitui o verigă de legătură permanentă între unitățile de desfacere și consumator, în vederea cunoașterii cererii mereu crescînde de produse. Prin stabilirea unor combinații noi de produse horticole, proaspete și semiindustrializate, pe baza valorii lor alimentare, vor fi puse la dispoziția consumatorilor sortimente noi de salate, amestecuri pentru supe și ghivece preparate din fructe, paste, pistiluri, sucuri, produse deshidratate etc.. Prin activitatea sa generală, institutul va realiza o ștrînsă îmbinare între munca de cercetare științifică și cea de proiectare, asigurîndu-se astfel o permanentă legătură cu cerințele sectorului pe care îl deservește.
AGRICULTURA SOCIALISTA



PÎINEA NU SE COACE
FS DEHCIENTELOB
Cum este aprovizionată eu produse de panificație 

populația sătească din regiunea Ploieșți ?

• 47 DE BRUTĂRII SĂTEȘTI ÎN CADRUL COOPERAȚIEI DE CONSUM
• POSIBILITĂȚI INSUFICIENT FOLOSITE PENTRU DEZVOLTAREA Șl UTI

LAREA REȚELEI DE BRUTĂRII 9 TIPURI DE CUPTOARE CE SE CER ÎN
MULȚITE © DE CE PÎINEA ESTE UNEORI VECHE SAU DE O CALITATE 
MAI SLABĂ ? e CONSTATĂRI Șl PROPUNERI PENTRU DIFERITE ORCA-

NE DE RESORT

SFATUL MEDICULUI

La primele semne
de boală

Nu e nevoie ca cineva să 
aibă noțiuni prea vaste de 
medicină pentru ca să-și 
dea seama că o boală care 
e lăsată la voia întîmplării 
sau e tratată după proprie 
inspirație 
rile unor 
tori, dar 
mai greu 
decît atunci cînd 
tul se aplică de 
apariția primelor 
boală. Și cu toate acestea, 
cîți nu sînt care, deși știu 
cum trebuie procedat când 
se îmbolnăvesc, nu acordă 
atenția cuvenită acestor 
prime manifestări ale bolii, 
mai ales dacă, suferințele 
sînt de mică intensitate !

De aceea, nu trebuie să 
ne mirăm cînd o durere ab
dominală, de pildă, care e 
„tratată" doar prin diverse 
medicamente calmante, au
zite de ici de colo, sfîrșește 
printr-o criză violentă ce 
necesită intervenție chirur
gicală urgentă ji nici cînd 
pe masa de operație se con
stată o perforație apendi- 
culară, ca urmare a unei 
apendicite cronice nerezol
vate la timp din cauză că 
bolnavul subapreciază ne
cesitatea prezentării la me
dic la primele semne ale 
bolii.

Alte diverse tulburări, ca 
palpitații, oboseală și greu
tate în respirație la efor
turi moderate, uneori înso-

ori după sfatu- 
prieteni binevoi- 
necompetenți, e 
să fie vindecată 

tratamen- 
medic, la 
semne de

țite de dureri în regiunea 
inimii, pot constitui semne 
inițiale caracteristice unor 
boii ale aparatului cardio
vascular. Solicitarea medi
cului în faza lor de debut 
mărește șansele de vinde
care sau de oprire a evo
luției bolii. Nediagnosticate 
însă și netratate la timp, 
se transformă în suferințe 
grave, greu de înlăturat.

Nu puține sînt cazurile 
în care unele forme de du
reri de cap exprimă pri
mele manifestări ale unor 
boli cu urmări destul de 
greu de suportat, ca hiper
tensiunea arterială, spondi
loza cervicală, sinuzita fron
tală etc. Considerind de la 
început aceste dureri drept 
„clopoțele de alarmă", care 
trebuie tratate cauzal cu 
toată seriozitatea, rezulta
tele pozitive nu vor întîrzia 
să apară.

Chiar ji o așa-zisă „sim
plă" durere de dinți, netra
tată la primul avertisment, 
care anunță caria dentară, 
duce deseori la mari ne
plăceri prin pierderea din
telui respectiv și uneori la 
infecții generalizate.

Acestea sînt doar cîteva 
exemple din multiplele si
tuații care pledează pentru 
necesitatea de a se solicita 
medicul la apariția prime
lor semne de îmbolnăvire.

Dr. I. LEONESCU

SPORT

Cînd se va coace plinea, aromele ei vor um
ple de miresme ulițele satului.

SBBBBBSBM Schimbările structurale petrecute la sate au determinat și necesitatea extinderii prestărilor de servicii atît pentru cooperatorii agricoli, cît și pentru ce în ce mai din formele prestărilor o ciată tot mai ființă, prin avantajele pe care le prezintă. Dar, să dăm mai bine cuvîntul unor cooperatori Ploiești.„Sîntem tare brutărie aici la bătrînul cooperator Stan Panait din Bilciurești. Nu mai trebuie să înham caii și să mă duc cu sacul de grîu Ia moară, pentru măcinat. înainte, mîn- cam mai mult pîine veche, căci nu era timp pentru plămădit și copt pîine în fiecare zi. Acum, am pîine proaspătă mereu, pe care o cumpăr de la brutărie cu bani „Iar eu colă Adriana buie să mă aluatului, să lemne pentruDupă cum tru Șincan, regionale a Ploiești, în ființă — în sum — 47 capacitate totală de producție de 117 tone în 24 de ore. Printre construcțiile nou înființate se numără cele din Calvini și Plaiurile, raionul Cislău, Cîndești din raionul Buzău, Pietroasele din raionul Mizil. Provița din raionul Cîmpina.Apreciind eforturile depuse pînă acum. în această direcție, în cadrul cooperației de consum, trebuie totuși să arătăm că se poate face mai mult, există condiții pentru dezvoltarea mai susținută a rețelei de brutării sătești.în ce privește construirea și asigurarea bunei funcționări a brutăriilor, U.R.C.C. Ploiești, cu sprijinul susținut al Centrocoop-ului, s-a preocupat de elaborarea documentațiilor tehnico-eco- nomice, de construirea și amenajarea clădirilor de brutării — prin întreprinderea de construcții cooperatiste și prin echipele de meseriași existente în cadrul numeroaselor secții de prestări din regiune —, de procurarea de utilaje, de asigurarea motorinei pentru înlocuirea lemnelor de foc. Totuși și în această acțiune se mai manifestă unele deficiente.Referindu-se, de pildă, la materialele de construcții — în special cărămida — dacă pentru clădirile noi acestea sînt asigurate prin plan, pentru amenajările de localuri, uniunile raionale ale cooperativelor de consum sînt lăsate să se descurce singure, să Ie procure „de unde știu" ; de aici apar întîrzieri în lucrările de amenajare, deși mîna de lucru este asigurată. Ar fi cazul ca Centrocoop, împreună cu organele centrale de resort, să reglementeze această problemă. In vederea remedierii situației arătate, s-ar putea apela și la cărămizile produse de atelierele anexe ale cooperativelor agricole. Se cere, totodată, mai multă insistență pe lîngă industria constructoare de mașini, pentru sporirea producției și livrărilor de injectoare, cernătoare mecanice și

salariatii — în număr din sporit — din comune. Una importante din domeniul constituie brutăria, apre- mult în satele unde a luatagricoli, din regiuneabucuroși că avem noi, în sat, ne spune

sau pot da, în schimb, grîu".— adaugă cooperâtoarea agri- , Predescu — nu mai tre- ostenesc cu frămîntatul cheltuiesc o grămadă de i copt.ne informează tov. Dumi- vicepreședinte al cooperativelor de această regiune cadrul cooperației de brutării sătești, cu o

însemnări despre unele

A/

Uniunii consum au luat de con-

malaxoare, adecvate capacităților brutăriilor sătești.O altă problemă o constituie tipul de cuptoare. „Considerăm că proiectul cuptoarelor de cărămidă — trimis de serviciul de proiectare din Centrocoop— nu mai corespunde condițiilor existente, ne-au spus tovarășii Paul Bogdan și ing. Constanța Oprea, de la U.R.C.C.— Ploiești. în afară de aceasta, a devenit o dificultate găsirea unor meșteri pricepuți care să construiască asemenea cuptoare, după cum e dificilă și întreținerea sau repararea lor. Noi am introdus în unele brutării cuptoarele moderne tip Dampf, construite și montate de I.R.I.L. — Botoșani. Față de cuptoarele de cărămidă, cele tip Dampf au o capacitate de producție dublă, pe aceeași suprafață de producție, iar plinea se coace în condiții mai bune".Pe de altă parte. Centrocoop ar putea studia posibilitatea organizării unor cursuri pentru electromecanici, necesari în diferite regiuni ale țării. Și fiindcă am ajuns la calificarea cadrelor, trebuie să arătăm că asigurarea calificării lucrătorilor prin ucenicie la locul de muncă va putea duce nu numai la acoperirea necesarului de personal, ci și la îmbunătățirea calității pîinii. Căci dacă în numeroase comune din regiunea Ploiești — printre care Filipeștii de Tîrg, raionul Cîmpina. Nehoiu. raionul Cislău, etc. — se produce o pline de bună calitate, mai sînt unele comune — Buda-Palanca, din raionul Ploiești, Mi- hăilești din raionul Mizil — unde, datorită îndeosebi slabei calificări a unor lucrători, calitatea pîinii lasă de dorit.Transportul pîinii la centrele de desfacere — uneori la distanțe de peste 15 km — se cere și el îmbunătățit. E drept că s-au făcut unele dotări, însă — în ansamblu — mijloacele de transport sînt încă, numeric, reduse, iar uneori se întîmplă ca autovehiculele pentru transportul pîinii să capete alte destinații, motiv pentru care se recurge chiar și la carul cu boi, ca în comuna de munte Năeni, din raionul Mizil. Este explicabil deci faptul că pîinea ajunge veche la consumatori. Și în alte comune, ca Jitia și Dumitrești, se vinde uneori pîine mai veche, din pricina greutăților de transport. Aflăm că în acest an Centrocoop va distribui 50 de autocamioane pe rețea, din care — desigur — un număr va fi repartizat și în regiunea Ploiești.Potrivit unei Hotărîri a Consiliului de Miniștri, sarcina înființării de brutării sătești a fost atribuită — în afara cooperației de consum — și cooperativelor agricole de producție. Pentru perioada 1968—1970 a fost întocmit un plan comun de dezvoltare a rețelei de brutării sătești, pe localități distincte, pentru a se preveni eventualele paralelisme. Printr-o colaborare strînsă și rodnică între U.R.C.A.P. și Uniunea regională a cooperativelor de consum— Ploiești pentru construirea și amenajarea — mai economicoasă, cu respectarea termenelor stabilite — a localurilor de brutării, prin organizarea cît mai bună a prestărilor din acest sector, se va putea asigura îmbunătățirea condițiilor de aprovizionare cu pîine și diverse produse de panificație a populației sătești.
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însoțită de doctorul Iosif SILAGHI, medicul 
șef al raionului Satu-Mare, am avut prilejul să observ unele aspecte ale acestei probleme complexe care se numește grija pentru sănătatea oamenilor muncii.Anul care s-a Încheiat, caracterizat printr-o simțitoare creștere a natalității, a pus în fața celor răspunzători de o- crotirea mamei și copilului, probleme noi privind atît îmbunătățirea bazei materiale, cît și o sporire a exigenței in Îndeplinirea îndatoririlor tuturor cadrelor medicale. Pe teritoriul raionului funcționează azi 10 case de nașteri, cu 51 de paturi șl 4 maternități rurale, cu 46 de paturi.Constatîndu-se că masa ce se asigură femeilor in casele de nașteri nu este satisfăcătoare. secția de sănătate a ri-

Cu Lucian Popescu despre problemele boxului
Interlocutorul nostru, antre

norul emerit Lucian Popescu, 
fost campion al Europei la cate
goriile muscă (1930, prin victoria 
asupra francezului Kid Oliva), 
cocoș (1931 — victorie fn fața 
spaniolului Carlos Flix) și pană 
(1939, prin înfringerea belgianu
lui Phill Dolhem).

— Cum priviți nivelul actual 
al boxului din țara noastră ?

— Am obținut în cursul anu
lui 1967 unele succese Importan
te, cum e victoria lui Gîjn la 
Roma sau cea a echipei de tine
ret în întâlnirea cu formația 
Franței. Dar în general nu am 
răspuns condițiilor create. Cau
zele ? Sînt mai multe. Nu sint 
de acord, de exemplu, cu faptul 
că unii antrenor! lucrează Intens 
cîțiva ani pentru a ridica o se
rie de talente, care după un timp 
sînt „luate" de alte cluburi. A-

ceasta il descurajează pe antre
norii respectivi. Ei sînt nevoiți 
să „preia" uneori elevi chiar 
dintre cei la care au... renunțat 
cluburile la care mă refeream ; 
in felul acesta, multe valori se 
pierd pe drum.

— S-a afirmat că în meciul cu 
echipa Angliei, desfășurat în ul
tima parte a anului trecut, am 
folosit. în dorința de a obține 
neapărat victorii, tot boxeri cu 
experiență, în locul unor tineri 
talentați în perspectivă, cum 
este, de exemplu, greul Alexe.

— Cred că bine s-a procedat 
în cazul de față. Noi nu putem 
cunoaște dinainte valoarea reală 
actuală a adversarilor. Un în
cepător de-al nostru, care ar fi 
întilnit un boxer englez foarte 
dur sl ar fi pierdut înainte de 
limită, ar fi putut fi pierdut și 
pentru box. La Constanța l-am 
folosit pe Alexe, cunoscîndu-l

de-acum adversarul, și repre
zentantul nostru l-a comportat 
bine, obținînd victoria.

— Este posibilă dezvoltarea 
boxului și în mediul sătesc 7

— Firește, dacă s-ar asigura 
săli și antrenori. Or, In prezent, 
abia în cîteva regiuni — Galați, 
Oltenia, Cluj, Banat, Dobrogea 
— boxul este mal dezvoltat, 
chiar la orașe. Regiunea Sucea
va solicită de multă vreme un 
antrenor și nu 1 s-a asigurat. 
In regiunea Iași abia acum a 
fost repartizat unul.

— Proiecte pentru 1968 7
— Aș dori să organizăm, tn 

cadrul clubului Progresul, unde 
activez, gale săptăminale, într-o 
sală pretabilă, amenajată de cu- 
rind. Cred că aceasta ar consti
tui împlinirea unul vechi de
ziderat.

I. ALEXANDRU

Miron VlLCU
O

■ ■

AGRICULTURA yOQIALISTĂ PAGINA A ȘASEA

Un grup de ingineri din cooperativele agri
cole ale regiunii Banat:Practica, potrivit căreia, unitățile agricole cooperatiste suportă plata chiriei pentru locuința destinată specialiștilor nu este justă. Cooperativele agricole au primit indicații să stabilească, pe baza tarifelor aprobate de sfaturile populare, chirii legale pentru inginerii care beneficiază de locuințe construite de către unitățile respective. Plata se va face de la data cînd aceasta a fost stabilită.

Teofon FERAM — inginer pensionar din
Cîmpulung-Muscel, zona centrală Bl. 2, Sc. C, 
regiunea Argeș :Ne-ați rugat să informăm pe cei interesați că aveți de vînzare colecția completă a revistei „Agricultura socialistă" pe anii 1966 și 1967, la preț de 50 de lei colecția anuală. Vă îndeplinim dorința.

Florea DANIEL — I.A.S. DetaConținutul scrisorii dv. l-am adus la cunoștință Departamentului J.A.S. Am fost informați că la definitivarea sistemului de premiere a lucrătorilor din fermele și întreprinderile agricole de stat se va ține seama și de propunerile dv. privind premierea personalului tehnic-ad- ministrativ.
Ing. Ion LUCA — I.A.S. Fîntînele — Arad:H.C.M. nr. 693/1963, privind acordarea sporului de vechime cadrelor cu studii superioare din unitățile de producție agricolă, prevede că au dreptul la spor de vechime cadrele cu studii superioare care lucrează fără întrerupere în unități de producție agricolă, cota de spor fiind diferențiată în raport cu funcția îndeplinită Si cu vechimea neîntreruptă în producție.Timpul lucrat în unități care nu au caracter de producție agricolă întrerupe vechimea avută anterior și, în consecință, această vechime nu se mai ia în considerare la acordarea sporului de vechime, așa cum este căzu] dv. eare ați lucrai o perioadă la trustul gostat. Sporul de vechime urmează să vi se acorde acum în raport de vechimea neîntreruptă stabilită de la data reîncadrării dv. în unitatea de producție agricolă.

e_______________ ■■
loan MOȚCU — tehnician veterinar la Const 

liul agricol raional Pașcani:Funcția ce o îndepliniți — tehnician veterinar II — este socotită funcție tehnică, iar promovarea pe postul de tehnician veterinar I se face la aprecierea conducerii unității, în funcție de rezultatele obținute și cu respectarea condițiilor de studii și stagiu prevăzute de lege.
Gheorghe NISTOR — comuna Preutești, raio

nul Fălticeni :Problema susținerii unor examene de diferență la liceele agricole, de către persoanele care au promovat una, două sau trei clase la fostele școli medii tehnice din sectorul agricol, este în studiu la Ministerul învățămîntului în scopul unei reglementări corespunzătoare.
Ecaterina STROIE — comuna Robești, raionul

Cislău :Pentru clarificarea faptelor semnalate de dv. am solicitat ajutorul Uniunii regionale Ploiești a cooperativelor agricole. Aceasta ne-a informat că într-adevăr, deși ați prezentat decizia comisiei de expertiză medicală care confirmă invaliditatea dv. de gradul II, consiliul de conducere al cooperativei agricole a tărăgănat întocmirea dosarului de pensionare. în urma măsurilor luate, dosarul a fost și supus aprobării a- dunării generale.In baza dosarului, filiala raională Cislău a Casei de pensii v-a calculat drepturile de pensie de invaliditate începînd de la 1 iunie 1967. Vă rugăm să ne informați dacă ați intrat sau nu în posesia drepturilor ce vi se cuvin.
ACTIVITĂȚII SANITARE

Ing. Iordache DOBRESCU — de la coopera
tiva agricolă Gîrlița, raionul Adamclisi :

RAIONUL SATU-MARE
Forurile cărora le-am solicitat concursul au verificat cu atenție reclamațiile dv. Din răspunsul primit rezultă că persoanele care v-au a- dresat injurii au fost trase la răspundere. Totodată sîntem informați că și dv., deseori, folosiți cuvinte jignitoare la adresa unor cooperatori, ceea ce desigur creează nemulțumiri.

dicat problema într-o ședință a Comitetului executiv al Sfatului popular raional, reu- șindu-se astfel să se obțină direct de la cooperativele a- gricole din comunele în care funcționează casele de nașteri, cantități suplimentare de lapte, păsări, legume, menite să îmbunătățească alimentația. Analizînd situația unor comune, ca Socond și Vertiș, cu indici de morbiditate mai ridicați .secția a îndreptat personalul cu o calificare superioară în această direcție.O altă măsură binevenită a fost pregătirea întregului personal din circumscripțiile medicale rurale, deci nu numai a surorilor de ocrotire, în vederea asigurării asistentei medicale celor mai mici dintre locuitorii comunelor.Complexul de măsuri a avut rezultate.Dar nu peste tot lucrurile •e prezintă într-o lumină pozitivă. Uneori, sînt cauze o- biective care îngreuiază munca desfășurată de cadrele medicale, alteori își fac loc comoditatea sau lipsa de simț gospodăresc. Se știe că baza materială are o importanță deosebită atît în asigurarea condițiilor necesare pentru îngrijirea sănătății oamenilor, cît și pentru soluționarea problemelor legate de fluctuația cadrelor medicale. Sfaturile populare și cooperativele agricole din comunele Păulești, Doba, Vertiș, Porumbești, Lazuri au amenajat localuri corespunzătoare pentru dispensar, case de naștere si locuințe pentru medici. în alte comune ele sînt în curs de amenajare. Din păcate însă tocmai în comunele Stîna, Sîtmărel, Ba- banovac, Socond, Gereușa, cu indici mai crescuți de morbiditate, comune izolate, cu drumuri inaccesibile în timp de ploaie și pe zăpadă, nu se manifestă suficientă preocupare în acest sens-în comuna Viile, s-au schimbat, în ultimii doi ani, 3 medici. Al patrulea, numit la 1 noiembrie 1967, Iuliu

Avașan, are dorința de a se stabili și cu locuința în comună. Deocamdată locuiește la Hrib, sat aparținînd comunei. Din cauza drumurilor proaste, satul se află situat nu la distanta de 7 km, cum a- rată harta, ci la 32 de km, pentru că pînă la el se poate ajunge numai ocolind pe la Satu-Mare. De aceea, medicul vine la dispensarul unde ar trebui să fie sediul său numai o dată pe săptămînă, vinerea, iar în celelalte zile merge pe teren în satele din circumscripție. Poate și din această cauză, în ziua în care ne-am dus să cunoaștem activitatea acestei circumscripții încadrată cu personal corespunzător, ușa dispensarului era încuiată, iar în săllța rece de la intrare așteptau răbdători cîțiva oameni. în acea zi, trebuia să se afle la circumscripție sora de ocrotire Maria Blaga. Dar nu era prezentă.Discuția despre locuința medicului se poartă de multă vreme. Am pornit la drum prin comună însoțiți de președintele sfatului popular, A. Boteanu, și am ajuns împreună la concluzia că se puteau găsi soluții dacă problema aceasta o preocupare popular.

ilgure condițiile optime pentru nou-născutl imaturi.Nimeni nu neagă efortul pe care îl fac cei chemați să asigure muncii din satele raionului pe care l-am vizitat. Este însă necesar ca aceste eforturi să fie pe deplin fructificate, prin stăruință și exigență mereu sporite, astfel ca și în a- cest domeniu atît de complex, ai îngrijirii sănătății, să înregistrăm din ce în ce mai multe succese.

sănătatea oamenilor

Tania LOVINESCU
«

ar fi constituit pentru sfatulmal veche șiCI problemă mai bine cunoscută se referă la mașinile salvării. Sîntem într-un raion cu depărtări mari, cu drumuri de țară, în care toate internările celor bolnavi, în spitale, toate transporturile femeilor gravide la maternitate și ale mamelor cu nou-născuții înapoi în comună, se fac cu salvarea, atît iarna, cît și vara. Or, mașinile salvării nu au sistem de încălzire. Mașinile produse de uzinele „Tudor Vladimi- rescu" — ultimul tip — au calorifer, care însă, după 2—3 săptămîni, ționeze.Tot aici problema toarelor atît pentru salvărilor, cît și pentru unitățile de ocrotire menite să a-
încetează să func-trebuie ridicată și procurării incuba- dotarea

Ing. Mihăilă ADAM — de la cooperativa agri
colă Valea Sîngiorgiului — Hunedoara :— Cursurile post-universitare pot fi urmate în condițiile prevăzute de H.C.M. nr. 469/1961. Propunerile de candidați pentru inginerii din cooperativele agricole se fac de către consiliile agricole, dintre specialiștii care au cel puțin 5 ani de experiență în producție și care dovedeso aptitudini pentru organizarea și conducerea producției.—Chiria pentru locuințele puse la dispoziția specialiștilor din unitățile agricole cooperatiste este suportată de către specialiștii respectivi, potrivit normelor legale.

Rubrică redactată de 
M. BORZA

ÎNTREBĂRI Șl RĂSPUNSURI

Veniturile realizate de salariații

cooperativelor agricole sint impozabile?
Mai mulțl salariațl al coope

rativelor agrioole — ingineri, 
tehnicieni, contabili, șoferi etc. — 
ne-au adresat întrebări referi
toare la impozitarea drepturilor 
ce le primesc sub formă de sa
larii, zile-muncă, premii etc.

Redacția noastră a solicitat 
precizări tn acest sens Direcției 
impozitelor șl taxelor din Minis
terul Finanțelor. Iată răspunsu
rile primite :

— Toate drepturile primite de 
salariatii angajați de cooperati
vele agricole, în condițiile pre
văzute de Codul Muncii, care 
nu sînt membri al cooperativei 
agricole respective, indiferent 
sub ce formă se plătesc (sume 
fixe, zile-muncă etc.) sînt impo
zabile, cu excepția alocației de 
stat pentru copii care este scu
tită de impozit.

Impozitarea se face prin cu
mularea tuturor cîștigurilor pri
mite în aceeași lună (atât a celor 
primite prin consiliile agricole, 
S.M.T.-uri, cît și a celor acor
date de cooperativele agricole) 
la plata celei de a doua chenzine 
a salariului.

In cazul celor remunerați lu-

nar cu salariu fix în numerar 
și cu un anumit număr de zlle- 
muncă, retribuirea primită sub 
forma zilelor-muncă acordate 
lunar se consideră diferență de 
salariu șl se cumulează pentru 
impunere în cîștigul lunii pen
tru care se plătește.

— Veniturile din zlle-muncă 
și din retribuirea suplimentară 
pentru depășirea producției, 
realizate de membrii cooperati
velor agricole, în condițiile pre
văzute de art. 19 și 20 din 
tutui cooperativei agricole, 
scutite de impozit în baza 
17 din decretul nr. 379/1957 . 
vind stabilirea impozitului pe 
venituri agricole ale populației.

tn cazul membrilor cooperati
velor agricole care primesc pe
riodic. pe lingă retribuția de 
bază în zile-muncă, retribuții 
fixe în bani și în natură, în alte 
condiții decît cele prevăzute la 
art. 20 din Statut, retribuția în 
zile-muncă este scutită de im
pozit, iar retribuțiile fixe se 
consideră salarii si se impun 
fără aplicarea minimului neim
pozabil.

Sta- 
sînt 
art. 
pri-

— Retribuția in bani și pre
miile ce se aoordă șoferilor, 
membri ai cooperativelor agri
cole, in condițiile prevăzute de 
„îndrumările cu privire la sta
bilirea funcțiilor de conducere 
și administrative din cooperati
vele agricole șl retribuirea aces
tora pe bază de zile-muncă" — 
elaborate de Uniunea Națională 
a Cooperativelor Agricole de 
Producție — sînt scutite de im
pozit.

— Dintre premiile acordate 
șoferilor care nu sint membri 
ai cooperativelor agricole sînt 
scutite de impozite numai pre
miile acordate pentru depășirea 
normei de parcurs între două 
reparații capitale, precum și 
pentru economii la carburanți 
și cauciucuri. Celelalte premii 
acordate acestor șoferi se impun 
cumulate in cîștigul impozabil 
al lunii în care se plătesc.

Pentru orice alte lămuriri cei 
interesați pot consulta instruc
țiunile Ministerului Finanțelor 
nr. 290/1954. retipărite tn anul 
1965.



VARIETĂȚI

UN LIMBAJ UNIVERSAL

ZIG-ZAG
CHARLIE CHA

PLIN te întreține eu 
un ziarist despre va
loarea presei și a ra
dioului.

— Vedeți vreo deo
sebire între ele !, în
treabă ziaristul.

— Desigur, chiar 
una foarte mare : în
cearcă dumneata 
împachetezi 
bie într-un 
radio.

să
o scrum- 

aparat de

DOMNI- 
recunosc ! 
dv. aceea

— AH, 
ȘOARAf vă 
Nu «înteți 
care are o soră foarte 
frumoasă ?

— Nu, domnule, 
cred că mă confun
dați I Sora mea are o 
soră foarte frumoasă.

Reînnoițl-vă abonamentele pe anul 1968 la revista 
„AG HI CULTURA SOCII ALB STĂ"!

Abonamentele se fac la oficiile poștale, factorii poștali și difuzorii voluntari din instituții și unități.

ÎNTREPRINDEREA REGIONALĂ 
MATERIALE DE CONSTRUCȚII 

TIMIȘOARA, 
CALEA SAGULUI Nr. 104,

VINDE
Unităților agricole socialiste, pe 
bază de comenzi, orice cantități de 
amendamente calcaroase cu conți
nut de 98 la sută carbonat de calciu 
de granulație 0 sau 0—1 mm., la 

prețul de 36 lei/tonă.
Informații suplimentare se obțin 

la Serviciul Desfacere, telefon 
1 41 60 — Timișoara.

Reutllată cu utilaj modern, finisaj 
după ultima tehnică mondială

Cunoscutul desenator fran
cei Jean Effel a prezentat 
recent proiectul său de scrie
re universală la oare lucrea
ză de cîțlva ani, traducînd in 
ideograme cele aproape cinci 
mii de cuvinte ale unui dic
ționar. Este vorba de o scrie
re ldeografică, utilizabilă oa 
formă scrisă pentru orice 
limbă. Ea a fost constituită In 
exclusivitate din linii și sem
ne grafice existente deja in 
uzajul diferitelor națiuni. Li
niile reprezintă datele diferi
telor coduri oficiale sau 
practici internaționale. Auto
rul scrierii a folosit și unele 
soheme figurative identifica
bile (cum ar fi, de exemplu, 
ochiul). Toate liniile au fost 
desenate pornindu-se de la 
elemente internaționale adop
tate (alfabetul latin, cifrele 
arabe, punctuația...) și au fost 
astfel stabilite incit orice 
mină, orlcit de neindemina- 
tieă ar fi, poate să le exe
cute.

La baza vocabularului și a 
gramaticii acestei scrieri unl- 
’ -rsale stau suprasemnele. 
Alegerea lor nu a fost arbi-

trară, cl a avut ca bază de 
Inspirație convențiile Interna
tionale de semnalizare rutie
ră, respectiv panourile ro
tunde pentru verbele : înce
tinește, nn dubla, nu claxo
na, triunghiurile pentru ad
jective : Îngust, periculos șl 
dreptunghiurile pentru sub
stantive : spital, Caen.
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De la lume

Autornl scrierii universale 
șl-a amintit In ce privește 
sintaxa că există una cunos
cută, admisă șl utilizată de 
lumea întreagă, aceea a ma
tematicii. Formula 2+2=4 
organizează propoziția in or
dinea subiect, predicat, com
plement ; 2 mp plasează de
terminativul înaintea subiec
tului, Iar calificativul după 
acesta. Intenția autorului a- 
cestel scrieri a fost nu de a 
exclude scrierile existente, cl 
de a introduce un mijloc de

oomunicare capabil să facă 
abstracție de limitele geo
grafice, de limbă, sau de ex
presiile lor grafice, perml- 
țînd citirea unui document 
scris în acest limbaj univer
sal de oricine în lim
ba lui. Jean Effel a pro
pus ca scrierea să fie expli
cată elevilor chiar din pri
mul an de școlarizare, o dată 
cu scrierea locală pe care 
șl-o însușesc.

Pe baza aceleiași sintaxe, 
omul de știință Hans Froden- 
tal, de la Universitatea din 
Utrecht (Olanda), a elaborat 
limbajul „Lincos" (limbă 
cosmică) format din semnale 
radio de diferite lungimi și 
frecvențe, care alternează eu 
pânze lungi și scurte, por
nind de la premisa că locui
torii cosmosului înțeleg logica 
matematică întocmai ca și 
oamenii. Autorul limbajului 
„Lincos" l-a propus ca mij
loc de comunicație interpla
netară. După părerea lui Fro- 
dental, „Lincos" ar putea de
veni limba universală a Uni
versului.

— TĂTICULE, știi 
să scrii in întuneric T

— Cred că da. Dar 
de ce întrebi.

— Uite, eu sting lu
mina, și tu iscălești 
te rog carnetul meu 
de note.

SOȚIA unui pictor 
abstractionist poves
tește prietenei sale ;

— Soțul meu pictea
ză, iar eu pregătesc 
prînzul. Apoi fiecare 
dintre noi ne stră
duim să ghicim ce-a 
vrut să realizeze celă
lalt.

minune 
de o

ai, Pu-

UN COPIL 
e întrebat 
doamnă

— Cîți ani 
iule ?

— Cincisprezece.
— Dar cînd ai cres

cut așa repede! 
Toamna trecută spu
neai singur că ai nu
mai șapte.

— Și cu opt care-i 
am acum, nu fac 
cincisprezece !

JOCURI DISTRACTIVE

adunate
E PACAT 
SA RAMTNA 
FARA 
ÎNTREBUINȚARE I

SOARELE
IN CULORI

CE OFERĂ DEPUNĂTORILOR 
LIBRETUL DE ECONOMII 

CU DOBÎNDĂ Șl CtȘTIGURI 
ÎN AUTOTURISME

La rubrica „Mica 
Publicitate", un ziar 
din Nfirenberg a Inse
rat următorul anunț : 
întrucît starea sănătă
ții mele s-a Îmbunătă
țit, sînt nevoit să vind 
cu preț redus un sl- 
orlu cu totul nou, con
fecționat din lemn de 
stejar, de dimensiune 
normală, căptușit cu 
penoplast și tapisat cu 
catifea roșie".

FURIOS CA— O OAII

O oaie scăpată de 
eurind din abatorul 
din Charcnte (Franța) 
a semănat panica în 
oraș, A străbătut în 
goană ctteva străzi 
centrale, reușind să 
încurce circulația, a 
pătruns pe un teren 
de tenis, unde a în
trerupt o partidă, după 
care a rănit un poli
țist temerar ce se în- 
căpățînase s-o urmă
rească.

Ce culoare are soarele ! 
Are toate culorile, dar, de 
fapt, are... culoarea luminii 
solare. Oricum, această in
troducere devine cu totul de 
prisos acum, după ce spe
cialiștii australieni au creat 
un instrument unic in lume, 
care permite recepționarea, 
pe un ecran de televiziune, 
a imaginilor în culori, ale 
tuturor fenomenelor solare. 
Sursa acestor imagini sînt 
undele electromagnetice e- 
mise de astrul zilei.

Radio-heliograful — acesta 
este numele instrumentului 
— are o circumferință cu di
ametrul de 3 km, fiind al
cătuit dintr-un ansamblu de 
99 de antene parabolice, a- 
vînd fiecare 13,5 m diametru, 
dispuse în cerc, în jurul u- 
nei centrale electronice. E-

dactlce ; 11) Descoperitori; 12) 
Notificări ; 15) Nemăsurat!.

Excursiile de la sfirșitul săptâmînii cu propriul autoturism 
sau cele din timpul concediului oferă oricui satisfacții depline, 
în prezent, ca urmare a sporirii sistematice a veniturilor bănești 
ale populației, autoturismul se înscrie printre obiectivele pen
tru a căror realizare, numeroși depunători economisesc la 
C.E.C. pa libretul cu dobîndă și cîștiguri in autoturisme.

După, cum însăși denumirea libretului o arată, depunătorii 
beneficiază de un dublu avantaj : de dobînzi anuale și de cîștiguri în autoturisme, care se atribuie prin trageri la sorți 
trimestriale.

Numărul autoturismelor acordate depunătorilor crește de la 
un trimestru la altul, o dată cu soldul general al economiilor 
depuse pe aceste librete.

La tragerile la sorți participă libretele de economii care au 
un sold minim de 5 000 de lei și a fost păstrat la C.E.C. în tot 
cursul trimestrului pentru care se efectuează tragerea.

Libretele de economii cu dobîndă și cîștiguri în autoturisme 
se emit oricărui cetățean de către casele raionale (orășenești) 
de economii și agențiile C.E.C. din întreaga țară.

Folosind acest instrument avantajos de economisire, depu
nătorii pot beneficia deci, atît de dobînzi anuale, cit și de cîș
tiguri în autoturisme.

Munchen
19 26.5.68
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din programul de radio și televiziune

CE LE 
HĂRĂZEȘTE 
SOARTA T

pe săptămîna
21-27 ianuarie

RECONSTITUIRE

în Anglia există res
taurante pentru clini, 
există frizerii pentru 
clini, cimitire pentru 
dini. Dar plnă acum 
nu a existat nici un 
prezicător al viitoru
lui ... clinilor. Aceas
tă lipsă a fost însă re
mediată. Astrologa 
Margaret McTayn din 
Brighton se ocupă, o 
dată pe lună, cu alcă
tuirea horoscopului 
clinilor, bineînțeles 
pentru o plată destul 
de substanțială. In 
felul acesta, proprie
tarii de clini pot afla 
cu exactitate ce va hă
răzi soarta favorlților 
lor.

PREFERINȚE

misiunile solare, captate de 
acest ansamblu de antene 
sînt transmise laboratorului 
electronic care le „traduce" 
în imagini vizuale, ce pot 
fi chiar înregistrate pe bandă, 

A transforma unde elec
tromagnetice în imagini co
lorate este un tur de forță 
puțin obișnuit, ale cărui a- 
plicații științifice prezintă a- 
stăzi un interes major. Noul 
procedeu va permite o stu
diere mai eficace a așa-nu- 
mitelor perturbații ale atmo
sferei solare, dintre care u- 
nele se află la baza echili
brului vieții pe Pămînt.

Jocul de culori oferă, a- 
șadar, savanților un nou și 
complex instrument eu aju
torul căruia vor pătrunde 
mai adine în tainele naturii; 
vor pătrunde în „sunetele" 
unei uimitoare simfonii de 
culori.

Decupați cu o 
mă părțile de mai 
sus șl combinațl-le 
astfel încît să gă
siți numele unui 
frumos oraș din 
țara noastră.
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Dezlegarea jocului din numărul trecut
PISCICOLA

ORIZONTAL î 1) Nave — Sent — Cap : 2) Ava — Ale — 
Ac — Ce ; 3) La — Plasă — Egal î 4) Urși — Batogurl j 3) 
C — Apă — Caras — C ; 6) Icre — Z — Ma — Tla j î) Ha — 
Verandă — N ; 8) PI — Balenleră ; 9) Estic — Mit — îmi i 
10) Scobari — AA — AL j 11) Cașaloțl — Vată ; 12) AR — 
Nisetrl — OR ; 12) Rîu — El — Iazuri.

O fetiță de trei ani, 
adusă la un spital din 
Barranquilla, în Co
lumbia, pentru tulbu
rări gastrice, a uimit 
medicii și infirmiere
le : după administra
rea unui vomitiv pu
ternic, s-a dovedit că 
ea înghițise, fără ști
rea nimănui și 
proprie inițiativă, 
scolopendră, și 
insecte, 
unele 
rinții 
minte 
ră să 
unele 
tund, 
ad-litteram 
pentru a nu se expune 
atacului lor, le-a în
ghițit. Din fericire, 
fără nici o consecință 
serioasă.

dintre 
veninoase, 
și-au adus 
că o prevenise- 
se ferească de 
din ele, și a- 
copilul, luînd 

sfatul

Preparatorii muzeului 
Senckenberg, din Frank
furt, trebuie să opereze cu 
o scară mobilă pentru a 
putea restaura uriașul sche
let al unei balene. Acest 
exemplar admirabil, lung 
de 22 de metri, este una 
din piesele deosebite ale 
noilor săli de expoziție, 
inaugurate recent, cu prile
jul sărbătoririi a 150 de 
ani de existență a societă
ții de științe 
ckenberg.

Balena are 
perete întreg 
în evidență, 
ceastă specie este pe cale 
de dispariție, scheletul, 
bine întreținut, are o va
loare excepțională.

naturale Sen-

nevoie de un 
pentru a ieși 
Deoarece a-

RADIOJURNAL l dunlnioă : 
programul 1: 13,00 ; 30,00 ; 22,00 ; 
programul H : 14,00 ; 21,00 ;
23,00 ; programul III: 21,30. In 
fiecare zi de lucru : programul 
I: 7,00 ; 12,45 ; 18,00 ; 19,00 ;
22,00; programul II: 14,00 ;
17,00 ; 23,00 ; programul III:
21,30.

EMISIUNI PENTRU SATE : 
duminică programul 1: 9,50 — 
Transmitem pentru sate.

ÎN FIECARE ZI DE LUCRU : 
programul I : 5,50 — Jurnal
agrar.

EMISIUNI MUZICALE
DUMINICA': Muzică populară: 

programul I : 9,30 ; 14,30 ; 16,00 ; 
18,00 ; 19,00 ; 20,10 ; programul 
II : 6,00 ; 7,00 ; 7,37 ; 9,15 ; 12,34 ; 
17,00 ; 21,40. Muzică ușoară șl de 
dans : programul I : 8,00 ; 11,05 ; 
13,10 ; 14,15 ; 15,00 ; 17,30 ; 18,15 ;
18.30 ; 19,30 ; 21,00 ; 22,20 ; 22,40 ; 
23,00 ; 0,55 ; programul II : 7,45 ;
10.30 ; 12,45 ; 14,10 ; 15,00 ; 15,40 ; 
19,05 ; 20,15 ; 21,10 ; 22,00 ; 23,47.

LUNI: Muzică populară:
programul I : 5,05 ; 5,35 ; 12,00 ;
12,55 : 15,05 ; 16,15 ; 18,45 ; 20,17 ; 
programul II ; 7,00 ; 7,45 ; 11,40 ; 
14,08 ; 16,00 ; 19,00. Muzică ușoa
ră și de dans: programul I : 
5,25 ; 8,30 ; 9,05 ; 11,15 ; 12,20 ;
13.30 ; 19,30 ; 21,43 ; 22,20 ; 22,35 ; 
0,05 ; programul II : 8,00 ; 10,33 ; 
12,45 ; 15,15 ; 17,15 ; 22,30 ; 24,00.

MARȚI : Muzică populară : 
programul I : 5,05 ; 5,35 ; 12,00 ; 
12,55 ; 14,50 ; 15,05 ; 18,45 ; 20,17 ; 
programul II : 7,00 ; 8,35 ; 10,45 ; 
14,03 ; 16,00 ; Muzică ușoară și de 
dans : programul I : 5,25 ; 8,30 ; 
9,05 ; 11,15 ; 12,20 ; 13,30 ; 15,40 ;

19.30 ; 21,00 ; 2240 ; 2245 ; 23,00 ;
23.20 ; 0,06 ; programul n : 8,00 ;
9.30 ; 12,45 ; 13,15 ; 15,15 ; 16,43 ;
17.30 ; 18,30 ; 20,00 ; 20,47 ; 21,50 ; 
23,07 ; 24,00.

MIERCURI: Muzică populară: 
programul I : 5,05 ; 5,35 ; 12,55 ; 
15,05 ; 16,55 ; 18,50 ; 20,17 ; pro
gramul II : 7,00 ; 7,45 ; 11,45 ; 
13,30. Muzică ușoară șl de dans : 
programul I : 5,25 ; 8,30 ; 9,05 ; 
10,00 ; 11,80 ; 12,20 ; 13,50 ; 14,50 ; 
15,45 ; 19,30 ; 21,00 ; 22,20 ; 22,35 ; 
23,00 ; 0,05 ; programul II : 8,00 ;
9.30 ; 12,45 ; 16,00 ; 17,28 ; 17,50 ;
18.40 ; 20,00 ; 20,40 ; 22,25 ; 23,57.

JOI: Muzică populară : pro
gramul I : 5,05 ; 5,35 ; 10,00 ;
12,00 ; 12,55 ; 15,05 ; 20,17 ; pro
gramul II : 7,00 ; 7,45 ; 8,35 ;
11.40 ; 14,08 ; 16,50 ; 17,31. Muzi
că ușoară și de dans : progra
mul 1: 5,25 ; 8,30 ; 9,05 ; 11,30 ;
12.20 ; 13,20 ; 14,50 ; 15,40 ; 19,30 ;
21,00 ; 22,20 ; 22,50 ; 23,30 ; 0,05 ;
programul II : 8,00 ; 10,45 ; 12,45 ; 
13,00 ; 15,15 ; 16,00 ; 22,30 ; 23,07 ; 
24,00.

VINERI: Muzică populară : 
programul 1: 5.05 ; 5,35 ; 9,30 ; 
12,00 ; 12,55 ; 15,05 : 16,45 ; 18,50 ; 
20,17 ; programul II ; 7,00 ; 7,45 ; 
8,35 ; 13,50 ; 18,00. Muzică ușoară 
și de dans : programul I : 5,25 ;
8.30 ; 9,05 ; 9,55 ; 11,30 ; 12,20 ;
13.30 ; 14,50 ; 15,45 ; 18,15 ; 19,30 ; 
21,00 ; 22,20 ; 22,35 ; 23,00 ; 0,05 ; 
programul II : 8,00 ; 9,30 ; 12,45 ; 
13,00 ; 15,15 ; 16,00 ; 17,29 ; 18,40 ; 
24,00.

SlMBĂTA : Muzică populară : 
programul I : 5,05 ; 5,35 ; 12,00 ; 
12,55 ; 14,15 ; 15,05 ; 16,55 ; 17,35 ; 
18,50 ; 20,17 ; 20,47 ; programul 
II : 7,00 ; 8,00 ; 8,35 ; 10,45 ; 13,40 ; 
16,00 ; 17,30 ; 19,45 ; 20,30 ; Muzi
că ușoară și de dans : progra
mul I : 5,25 ; 8,30 ; 9,05 ; 9,30 :
10,00 ; 11,30 ; 12,20 ; 13,30 ; 19,30 : 
21,02 ; 22,20 ; 22,35 ; 0,05 ; progra
mul II : 7,45 ; 9,30 ; 10,31 ; 12,45 • 
13,00 ; 15,30 ; 16,45 ; 18,00 ; 22,45 : 
23,07 ; 24,00 ; 1,00.

televiziune

DUMINICA : 9,00 — Ora exac
tă. Cum va fl vremea, astăzi 7 ; 
9,10 — Teatru pentru copil șl ti
neretul «oolar : „Luceafărul 
dinspre ziuă" ; 10,45 — EMISIU
NEA PENTRU SATE ; 12,30 — 
Concert simfonic ; 16,15 — Ca
leidoscop sportiv în Imagini; 
17,18 — Muzică populară româ
nească ; 18,00 — Curierul arte
lor — emisiune de actualitate 
teatrală, muzicală, și plastică ; 
18,30 — Magazin 111 ; 19,30 — 
TELEJURNALUL DE SEARA ; 
19,50 — Desene animate ; 20,00 — 
Documentar — Mihail Kogălni- 
ceanu ; 20,10 — „De toate, pen
tru toți... melomanii!"; 20,45
— „Din arenele corridei" ; 21,15
— Film artlstlc : „Tinerii" cu 
Ollff Richard ; 22,55 — TELE
JURNALUL DE NOAPTE; 
23,05 — Telesport.

MARȚ! : 18,00 — în direct... ;
18.30 — Emisiune pentru copii ;
19,00 — Emisiune pentru șco
lari : 19,30 — TELEJURNALUL 
DE SEARA ; 20,00 — Aventuri
le lui Tarzan ; 20,26 — Album 
literar: Din cronica Unirii ; 
21,00 — Film artistic : „$ah la 
rege". O producție a Studioului 
cinematografic „București" ; 
22.25 — Panoramic ; 22,45 —
TELEJURNALUL DE NOAPTE.

MIERCURI : 18,00 — Telecro- 
nica economică ; 18,30 — Emisi
une pentru copii și școlari;
19.30 — TELEJURNALUL DE
SEARA ; 20,00 — Reportaj '68 : 
Prometei contemporani ; 20,15 — 
Seară muzical-coregrafică :

21.30 — Avanpremieră ; 21,45 — 
Campionatul european de pati
naj artistic. Transmisiune de la 
Văsteras (Suedia). Proba de fi
guri libere perechi ; 23,00 — TE
LEJURNALUL DE NOAPTE.

JOI : 18,00 — La ordinea zi
lei ; 18,30 — Studioul pionieri
lor ; 19,00 — „Mult e dulce șl
frumoasă..." — emisiune de lim
ba română ; 19,30 — TELEJUR
NALUL DE SEARA ; 20,00 —
Film serial: „Ivanhoe* ; 20,30 — 
„întrebări la care s-a răspuns, 
Întrebări la care nu s-a răspuns 
Încă'. Emisiune de ștllntă ; 21,00
— Seară de operetă : „O lecție
neobișnuită" ; 21,35 — Povestea 
unui număr de circ ; 22,00 —
Parada vedetelor ; 22,30 — Cam
pionatul european de patinaj ar
tistic. Proba de figuri libera 
bărbați ; 23,20 — TELEJURNA
LUL DE NOAPTE.

VINERI: 18,00 — Drumuri și 
popasuri — emisiune turistică ; 
18.20 — Buletinul circulației ru
tiere ; 18,30 — Filme pentru co
pii ; 18,55 — Antologie școlară l 
Ion Neculce ; 19,30 — TELE
JURNALUL DE SEARA ; 20,00
— Film artistic : „Domnul Beau- 
calre". Comedie cu Bob Hopa 
(premieră) ; 21,30 — Campiona
tul european de patinaj artistic. 
Proba de dansuri ; 22.30 — Re
portaj ‘68 ; 22,45 — TELEJUR
NALUL DE NOAPTE.

SÎMBAtA : 18,00 — Pentru 
noi, femeile ! ; 18,30 — Emisiune 
pentru copii și tineretul școlar ;
19.30 — TELEJURNALUL DE
SEARA ; 20,00 — Tele-enciclo-
pedia ; 21,00 — întîlnlre cu... ar
tistul poporului Ion Voicu ; 21,15
— Film serial : „Evadatul" ; 
22,05 — TELEJURNALUL DE 
NOAPTE ; 22,15 — Gala inter
națională a caselor de discuri. 
Transmisiune de la Cannes.
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Producția de grîu :

TREI PIRGHII PRINCIPALE
■SMiKHMK Țăcănitul monoton al roților de tren și ploaia de toamnă care nu mai contenea nu prea îndemnau la voi-bă. Deodată, mai mult oftînd parcă, bărbatul negricios și voinic, așezat pe bancheta din fata mea, rosti cu un accent neobișnuit:— Dacă ar ploua și pe la noi. înseamnă că și anul acesta am putea semăna bine grîul.N-am scăpat momentul și discuția s-a înfiripat lesne, oferindu-mi prilejul de a intra în contact cu realitățile Bulgariei prietene încă înainte de a trece granița.— Da, în acest an am reușit să strîngem de pe toată suprafața semănată cu grîu, de 2 340 ha, o producție medie de 4 110 kg ; pe unele parcele am scos și mai mult: 5 700 kg la hectar.Au urmat alte cifre rostite după consultarea atentă a filelor unui carnețel, tinut pînă atunci în buzunarul de la 

piept.Bărbatul cel negricios și voinic din fata mea este președintele gospodăriei agricole cooperative de muncă din satul Iskra, de prin părțile Silis- trei șl se numește Osman Aii Adem. Se întorcea acasă după 
o călătorie în România, în „interes particular".La Russe. prima statie de cale ferată de pe teritoriul bulgar, ne-am despărțit. Luîn- du-și rămas bun, Adem m-a poftit să trec și pe la ei, pe la Iskra.— Să cunoașteți pe bulgarul „cerealist", nu numai grădinar.Nu știam în momentul acela că nu aveam să-l revăd pe noul meu prieten, cel puțin în această călătorie. în schimb, am regăsit această interesantă nouă și caracteristică imagine a țăranului bulgar cultivator de cereale, în partea de nord- est a Bulgariei, unde există condiții de climă și sol asemănătoare celor din sudul Dobrogei, anume în regiunea Tolbuhin.Iată-ne în biroul amabilului președinte al sfatului popular regional, Nicola Trîncov, ascultînd o amplă și documentată prezentare a evoluției in

dicatorilor de producție și economici realizați în prezent de agricultura cooperatistă din regiune. O mare parte din activitatea pe care o desfășoară sfatul popular, prin organele sale de specialitate, privește agricultura. Acest sector se înscrie cu 68 la sută în producția globală a regiunii.Cele șaizeci și opt de procente ascund îndărătul lor o evoluție întreagă, un progres neîntrerupt de la mediile de 1 400—1 500 kg de grîu, 1 500— 1 600 kg de porumb, 800—1 000 kg de floarea-soarelui, acum zece ani, la 4 600 kg de grîu, aproximativ 2 200 kg de floarea-soarelui și circa 4 600 kg de porumb la hectar, în ultimul an agricol.E de la sine înțeles că tot ce este înregistrat la capitolul
Note documentare 
dintr-o călătorie 
în R. P. Bulgaria

realizări pornește de la un anumit izvor, de la ceva care definește trăsăturile caracteristice pentru regiune. Ce anume ?Rapiditatea cu care s-a înfăptuit cooperativizarea, atenția deosebită care s-a dat pregătirii și asigurării cu cadre cu studii superioare a tuturor cooperativelor, munca pentru consolidarea rapidă a unităților — precizează gazda.Felul în care a fost formulat răspunsul ne-a făcut să înțelegem că problemele agriculturii regiunii, evoluția și perspectivele ei au fost studiate cu stăruință și sînt cunoscute în adîncime de cei chemați să știe și să rezolve ceea ce trebuie știut și rezolvat. -Revenim la grîu nu numai pentru că ocupă 120 000 de hectare în regiune, ci mai ales pentru că pare a fi o pasiune

Tehnica modernă iii face tot mai mult loc în agricultura bulgară. 
In clișeu : »e pregătește avionul caro va fertiliza ogoarele

pentru tovarășul Trîncov, agronom de meserie, ca și pentru multi alții din regiunea Tolbuhin, care s-au angajat, într-un fel sau altul, în bătălia recoltelor mari de grîu.— Dacă bulgarii sînt cunos- cuti în general ca legumicultori priceputi, ne-am întrebat, la un moment dat, de ce nu am intensiviza și cultura griului, pentru care avem condiții la fel de bune ? Și am pornit pe îndelete la treabă. La această plantă. acumularea cantitativă s-a făcut treptat, pe măsura consolidării economice a unităților. Greu a fost pînă cînd oamenii s-au convins că agrotehnicii nu i se poate face rabat, că nerespec- tarea. calității oricărei lucrări se materializează în mai puține boabe. Dar cu timpul au înțeles și astfel am putut acționa, cu hotărîre și cu folos, o pîrghie: cea biologică.Gazdele ne-au informat, în continuare, că pe un teren bine pregătit în funcție de premergătoare și de starea vremii, fertilizat cu 500—600 kg de îngrășăminte azotoase, cu o normă de sămîntă de 270—300 kg la hectar, elită numai din soiul Bezostaia 1, au fost îndeplinite condițiile cerute de biologia soiului pentru a da producții ridicate.A doua pîrghie : cifra de • plan, considerată ca obligatorie. Regiunii i s-a fixat prin plan o producție medie de grîu de 3 700 kg/ha. Pentru a stimula unitățile, cunoscîndu-se bine posibilitățile fiecăreia, a fost fixată o altă cifră, de „uz intern", de 4 000 kg/ha, diferențiată pe cooperative, care stă la baza sistemului premial existent pentru depășirea de producție.Stimularea materială, reprezentată printr-un mare concurs anual al griului, constituie a treia pîrghie. Sfatul popular regional a alocat o sumă de bani pentru premierea președintelui, agronomului principal și inginerului mecanic de la cooperativele care depășesc producția stabilită prin cifra de „uz intern". O comisie regională controlează modul în care se execută fiecare lucrare agrotehnică în toate cooperativele și dă note, iar la sfîrșit se face media ; la concurs participă doar unitățile care au obținut notele 10 sau 9. Premiile se acordă progresiv, începînd de la depășiri de 200 kg/ha. Celor care realizează 5 000 kg de grîu la hectar li se acordă, în plus, șl cîte un televizor (în anul trecut 16 cooperative au obținut și acest stimulent).
S-ar putea ea, în vliitor, lo

cul televizorului să-l ia un 
autoturism. Cine știe 1 Produc
ția poate crește mereu ; teh
nica agricolă, priceperea și 
puterea de muncă a oamenilor 
nu și-au spus ultimul cuvînt, 
iar socialismul deschide căi 
mereu noi de afirmare.

Lng. Stelian VOINEA

Cooperativele a- 
gricole de pe întreg 
cuprinsul K.D. Viet
nam au terminat 
stringerea recoltei 
de orez de iarnă. 
Potrivit ultimelor 
știri, rezultatele ob
ținute sînt însemna
te. Un mare număr 
de cooperative din 
provincia Thai Binh 
au obținut între 7 
și 8 tone de orez la 
hectar. Pe cîmpiile 
din împrejurimile 
Haifongului, supuse 
aproape zilnic bom
bardamentelor a- 
mericane, recolta a 
fost de circa 2,5 tone 
orez la hectar, ceea 
ce, de asemenea, 
înseamnă o creștere 
față de producția 
anului trecut. în 
districtele suburba
ne ale Hanoiului 
s-a înregistrat o re
coltă medie de 5,1 
tone orez la hectar, 
ele fiind primele 
din tară care au 
realizat obiectivul 
„mișcării celor 5 
tone" — întrecere 
inițiată în scopul 
obținerii unor re
colte de minimum 
5 tone de orez la 
hectar, în toate re
giunile tării.

Organizația Na
țiunilor Unite pen
tru alimentație și 
agricultură (F.A.O.) 
a instituit un pre
miu care va fi a- 
cordat celui mai 
bun film documen
tar avînd ca temă 
lupta împotriva 
foamei. Premiul ur
mează să fie decer
nat ia concursul in
ternational ai fil
mului agricol, care 
va avea loc in Ber
linul occidental, in
tre 22 și 28 ianua
rie a.c. Acest con
curs va avea loc 
din doi în doi ani 
în cadrul „Săptă- 
mînii verzi" sau la 
tîrgurile agricole 
internaționale.

De mai multi ani, 
«pecialiștii în dome
niul ambalajelor 
caută să obțină pe
licule de amilază. 
Acest lucru a reu
șit : peliculele res
pective rezistă Ia 
rupere, sînt imper
meabile la grăsimi 
și la oxigen, sînt 
transparente și so
lubile în apă. în a- 
fară de aceasta, ele 
sînt comestibile. A- 
ceste pelicule vor fi 
utilizate la ambala
rea zarzavaturilor, 
fructelor, alimen- 
telor-praf și, fireș
te, ele vor putea fi 
consumate.

In timp ce In Eu
ropa domnește o 
iarnă grea, în Bra
zilia vara sud-ame- 
ricană face victi
me : la Rio de Ja
neiro trei copii au 
murit in urma des
hidratării. Tempe
ratura aerului a de
pășit S3 grade Cel
sius.

ÎN DANEMARCA ȘI FINLANDA, VIAȚA POLI
TICA ÎNREGISTREAZĂ PULSUL CARACTERISTIC 
PERIOADELOR ELECTORALE. în Danemarca, pulsul acesta este mai „neregulat" ca oricînd în ultimele decenii. Anul 1968 i-a surprins pe danezi în plină criză politică. Mesajul de Anul Nou n-a mai fost adresat populației de primul ministru al țării, așa cum este tradiția, ci de regele Frederik al IX-lea. Cauza ? Datorită crizei politice, guvernul premierului Krag anunțase, în decembrie, noi alegeri (pentru 23 ianuarie) și — conform unei dispoziții constituționale — în perioada de 4 săptă- mîni dinaintea scrutinului nici un membru al guvernului sau al parlamentului și nici un candidat n-au voie să se prezinte la radio sau la televiziune decît în emisiuni strict legate de campania electorală. Acesta este un aspect poate mai spectaculos, dar oricum secundar, al crizei politice.Motivul principal al acesteia rezidă, mai ales, în măsurile de politică financiară preconizate de gu- i ; vern. După devalorizarea lirei sterline, unele 'țări occidentale (cum e Danemarca) în comerțul cărora Anglia ocupă o pondere deosebită, și-au devalorizat, la rîndul lor, monedele naționale. în concepția guvernului danez, devalorizarea monedei naționale (coroana) trebuia „compensată" printr-o politică de „austeritate". Ea air fi urmat să- se exercite prin „înghețarea" salariilor și perceperea unui nou impozit asupra veniturilor nesalariaților. La votul din parlament în legătură cu aceste măsuri, coaliția guvernamentală n-a obținut, însă, majoritatea. Acest rezultat s-a datorat, în mare parte, unor poziții contrare chiar în cadrul parlamentarilor aparținînd coaliției guvernamentale. Se știe că partidul social-democrat (cu 60 de deputați) și partidul socialist-popular (cu 20 de deputați) și-au făurit alianța guvernamentală în toamna anului 1966. Dar s-a văzut, în curînd, că partidul socialist-popular manifestă puncte de vedere deosebite mai ales în chestiuni de politică internă. Ruptura — prevăzută de mult — s-a produs, la votul asupra măsurilor amintite, cînd 6 deputați ai coaliției guvernamentale au votat împotriva proiectelor prezentate, zădărnicind adoptarea lor. în această situație au fost anunțate noile alegeri.în Finlanda, alegerile prezidențiale se desfășoară după următoarea procedură. Cetățenii aleg pe cei 300 de membri ai Colegiului electoral (această fază a alegerilor prezidențiale s-a consumat luni și marți), care, la rîndul lor, aleg pe președinte. Colegiul electorilor se va întruni, în acest scop, luna viitoare.Președintele are largi prerogative în elaborarea politicii externe, ceea ce explică prezența masivă a acestei politici printre subiectele dezbaterilor campaniei electorale. Candidații pentru funcția de președinte sînt următorii : Urho Kekkonen, actua

Bucuria 
unuia — 
necazul 
celuilalt

lul președinte, Martin Virkkunen, care are sprijinul unor partide de dreapta, și Veikko Vennamo, susținut de partidul țărănesc.
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LA HAVANA, S-AU ÎNCHEIAT LUCRĂRILE 
CONGRESULUI INTERNAȚIONAL AL INTELEC
TUALILOR — eveniment marcat de prezența unui mare număr de oameni de cultură din toată lumea la dezbaterea unor teme majore, care exprimă, în primul rînd, aspirațiile popoarelor din țările în curs, de .dezvoltare^ , „Declarația generală" și „Apelul către intelectualii din lumea întreagă" — documente adoptate la congres — relevă concluziile principale ale dezbaterilor. Declarația subliniază că — în fața consecințelor pe care le au asupra culturii înapoierea economică și inegalitatea socială din . țările subdezvoltate — este de datoria intelectualilor să acționeze pentru sprijinirea afirmării potențialului creator, al popoarelor din aceste țări.

300 DE ȚĂRANI DIN LOCALITATEA VALMORA 
RODRIGUES AU OCUPAT PĂMÎNTURI ALE LA
TIFUNDIARILOR, ÎMPĂRȚINDU-LE ÎNTRE EI. Această informație parvenită din Venezuela atrage din nou atenția asupra acuității pe care o prezintă, în numeroase țări latino-americane, situația din agricultură.Cauzele acestei acțiuni, ca și ale altor manifestări de luptă, organizate de țăranii săraci, fără pămînt, trebuie căutate în structura proprietății din majoritatea țărilor latino-americane. In martie 1960, parlamentul venezuelez adoptase proiectul unei reforme agrare, a cărei necesitate fusese dictată de consecințele economice și sociale ale repartiției inegale a pămîntului. Deși din trei venezuelezi, doi trăiesc la sate, marea masă a țărănimii (2,5 milioane de oameni) nu dispunea decît de 6 la sută din pămînturile cultivabile. Legea reformei agrare din 1960 prevedea colonizarea pămînturilor necultivate și cumpărarea unor latifundii de către guvern, pentru a le împărți în parcele destinate împroprietăririi. Dar modul cum a fost concepută legea, ca și ritmul lent în care ea se aplică nemulțumesc masele țărănești. Ocuparea latifundiilor de către țăranii din Valmora Rodrigues este un episod al acțiunilor care exprimă această nemulțumire.

Eugen POP

In cursul ultimilor ani, a- 
gricultorii olandezi au mani
festat o neliniște crescindă 
care se resimte clar atît in 
convorbirile cu ei, cit și in 
presa de specialitate — a- 
firma, nu de mult, dr. N. T. 
Truyen, un cunoscut expert 
olandez, cu prilejul conferin
ței ținute la Asociația pentru

controlul alimentelor și fura
jelor.

Temerile despre care amin
tea, ocazional, conferențiarul 
par a fi destul de serioase, de 
vreme ce Comitetul Regal 
Olandez pentru Agricultură 
s-a sesizat și el, elaborind 
chiar un program de urgență 
în acest program, semnalul 
de alarmă este mai concret și. 
totodată, mai dramatic: în 
anii următori, S0 000 de lo
cuitori ai satelor vor fi siliți 
să-și caute ocupații in alte 
sectoare decît cel rural Oricit 
de mare ar fi paradoxul, pe
ricolul care-i amenință pe a- 
gricultorii olandezi — este 
vorba de micii fermieri — 
constă in însuși... progresul 
agriculturii.Fermierii — sublinia dr. 
Truyen in conferința amintită

— consideră ca o amenințare crearea, de către industriași, a unor mari unități de creștere a porcilor sau a păsărilor. 
Pentru a putea rezista — sfă
tuiește conferențiarul — uni
tățile mici trebuie să se „integreze", „să coopereze cu alții pentru a realiza împreună cu ei, o anumtiă putere economică în stare să echilibreze pe cea a industriei". 
Aceasta ar comporta un nou 
sistem de exploatare zooteh
nică, pentru a „salvgarda și, dacă se poate, a întări poziția favorabilă a Olandei pe plan european, cel puțin în domeniul producției porcine".O dată depășit planul na
țional, problema capătă un 
aspect nou. Intr-adevăr, co
mentând conferința dr-ului 
Truyen, cunoscuta publicație 
franceză de specialitate „LA 
REVUE DE L’ELEVAGE" 
constată cu amărăciune : „Noi, francezii, avem actualmente, în domeniul porcin, prețurile de cost sau, cel puțin, prețurile de vînzare cele mai ridicate de pe piața europeană; ceea ce, în cadrul punerii pe picioare a Pieței comune, constituie, neîndoielnic, un handicap pentru zootehnia noastră".

Pe măsură ce Piața comună 
agricolă se „pune pe picioa-r,\ 
re“ devine tot mai valabilă 
vorba aceea veche : bucuria u- 
nuia — necazul celuilalt! — ca 
în orice căsnicie (mai mult sau 
mai puțin) armonioasă...

IRAN:

Producție
excedentară
O declarație a ministrului 

agriculturii, Ismail Riyahi: „Pentru prima oară de cînd Iranul a lansat programul său de reformă agrară, cu șase ani și jumătate în urmă, țara a ajuns să producă un grîu excelent".
Statisticile indică, pentru 

anul 1967, o producție de 
4,5 milioane de tone de grîu. 
Excedentul de 250 000 de tone 
astfel creat permite Iranului 
să exporte acest produs in 
țările vecine.

Numeroși lucrători din agricultura R.D. Germane parti
cipă la diversele forme de ridicare a calificării profe
sionale, în cadrul cursurilor de masă.

EXPOZIȚIA AGRICOLĂ

INTERNAȚIONALĂ
DE LA MiîNCHEN

Sistemul rotor
Și-a spus oare cultura 

plantelor în sere ulti
mul cuvînt în ceea ce 
privește eficiența econo
mică a investițiilor ? Fără 
îndoială, nu. Realizări re
cente au dovedit că spa
țiul în sere nu este chiar 
atît de rigid pe cît s-ar 
putea crede, cl, dimpo
trivă.

Un Ingenios sistem de 
cultivare a plantelor în 
sere a fost lansat de o 
firmă vest-germană și 
preluat, la scurt timp, de 
un stabiliment elvețian.

Sistemul rotor —aceasta

In cursul zilei, uneori șl 
noaptea, rotorul se mișcă 
în ritmul de o tură pe 
minut. în acest fel, plan
tele trec în mod uniform 
prin dreptul geamurilor 
sau al aparatelor de ilu
minare, aflîndu-se, toto
dată, la indemînă pentru 
a fi udate sau deplasate.

întregul sistem este ac
ționat de un motor elec
tric de o treime de cal 
putere. Mișcarea este atît 
de lentă, încît uzura e 
practic inexistentă.

Avantajul primordial al 
sistemului rotor constă în

este denumirea procedeu
lui — constă într-un șir 
de trepte fixate , prin ca
pete, la două roți mari, 
cuplate la un ax. în an
samblu, sistemul aminteș
te roțile cu zbaturi cu ca
re erau Înzestrate vapoa
rele în trecut.

Diametrul roților va
riază, după model, de la 
2,5 m la 4 m. Treptele 
sînt lungi de 4,5 m și late 
de 0,5 m. Numărul trep
telor este în funcție de î- 
nălțimea plantelor culti
vate. Dispozitivul instalat 
în Elveția este echipat cu 
34 de trepte dispuse pe 
două cercuri concentrice 
(vezi Imaginea), ceea ce 
permite cultivarea unui 
număr triplu sau chiar 
ouadruplu de plante, față 
de o seră obișnuită.

Iată cum funcționează 
sistemul.

posibilitatea de a obține, 
în același spațiu adăpos
tit, o producție mult mal 
mare.

Vedere de la uzina de îngrășăminte complexe de la Metilii, din provincia Siracusa 
(Italia).

Permis pentru
manipularea 
substanfelor toxiceOrice medalie STe un revers. Nu există, în această afirmație, nici o noutate, tot așa cum nu e nou faptul că insecticidele folosite în agricultură prezintă un anumit pericol și pentru om, nu numai pentru insecte. Cercetări întreprinse în

S.U.A. au arătat că 50 la sută din produsele alimentare conțin pesticide — ce-i drept, în proporție redusă, nedăunătoare. O rație alimentară normală conține cam a 12-a parte din doza tolerată de organismul omenesc.Așa stau lucrurile as-

tfcal. Dar pentru viitor ae contează pe o extindere mare a utilizării anti- dăunătorilor, ceea ce implică pericolul potential al creșterii conținutului de substanțe toxice în alimente.De pe acum, căutarea unor căi noi în lupta împotriva dăunătorilor concentrează forțe științifice importante. Este însă de presupus că aceste căi noi nu vor elimina substanțele chimice. Urmează deci ca ele să fie reconsiderate, eventual pentru a li se modifica însușirile și a le face mai puțin periculoase pentru om. Pe de altă parte se pune, șl fără îndoială se va pune cu tot mai mare ascuțime, problema manipulării «ubstanțelor chimice toxice.
De ctirtnd. in Italia, 

utilizarea peaticldelar a Început să fie Îngăduită numai persoanelor „competente și conștiincioase", cu alte cuvinte celor care cunosc pericolul și ee angajează să-l prevină. 
Aceste persoane sînt purtătoare ale unui permis special de utilizare a pesticidelor. O reglementare asemănătoare a fost cerută și în R.F. a Germaniei, iar în Franța se speră că va fi introdusă.

La urma urmei, de ce, 
ca și pentru alte activi
tăți care implică un anu
mit pericol pentru viața 
oamenilor — conducerea 
automobilelor sau a trac

torului de pildă —, nu 
s-ar Introduce, hotărtt, o 
reglementare strictă pen
tru personalul chemat să 
manipuleze substanțe 
toxice, un permis care să 
nu poată fi obținut decît 
pe baza unei calificări 
precise și a unui nivel 
minim de conștiinciozi
tate 7

Congelarea 
solului

Un sol umed se pre
tează greu sau deloc la 
lucrări de construcții. 
Există, totuși, o metodă, 
aceea a răcirii Intense a 
solului, ounoscută, de alt
fel, din secolul trecut.

Recent, Centrul de stu
diere a aerului lichid, 
din Grenoble (Franța), in 
colaborare ou laboratorul 
de mecanică a solului de 
Ia universitatea din ace
lași oraș, au realizat un 
aparataj de congelare, cu 
azot lichid. Lucrînd intr- 
un sol argilos, cu 60 la 
sută apă, noul utilaj a de
terminat în cîteva zeci de 
ore înghețarea solului, 
care a devenit la fel de 
dur ca șl betonul.

Noul procedeu deschide 
perspectiva unor noi po
sibilități de săpare a ca
nalelor șl de executare a 
altor lucrări in soluri 
foarte umede.

în perioada 19—26 mai 1968 
va avea loc la Milnchen cea 
de-a 50-a ediție, jubiliară, a 
Expoziției agricole internațio
nale. Ea va avea un caracter 
mai larg decît edițiile prece
dente. O serie de țări printre 
care Statele Unite ale Ameri
ca, Australia, Japonia, vor fi 
mai amplu reprezentate.

Suprafața expoziției va avea 
450 000 mp ; mal mult de 
68 000 mp vor fi rezervați pre
zentării de animale. Vor fi, 
de asemenea, expuse peste
10 000 de piese de mașini agri
cole.

Expoziția va fi împărțită în
11 secțiuni: mașini agricole 
și tractoare; echipament elec
tric și frigidere; diverse ma
șini și utilaje; construcții 
agricole și metode de cons
trucție ; animale domestice; 
produse agricole, semințe și

plante; produse auxiliare, 
care se folosesc în agricultură 
(îngrășăminte comerciale, ma
teriale pentru protecția plan
telor, mase plastice etc); 
ferme de păsări; diverse pro
duse cu caracter educativ; or
ganizații agricole și publicații,' 
economia animalelor domes
tice.

Această expoziție va pre
zenta astfel cele mai noi ma
șini și echipamente agricole, 
împreună cu cele mai bune 
vaci de lapte și alte animale 
pe care le oferă R. F. a Ger
maniei.

Ca și alte ediții precedente, 
cea de a 50-a expoziție, jubi
liară, va fi, potrivit intenției 
organizatorilor, un adevărat 
centru pentru schimbul de in
formații, pentru contacte eco
nomice și schimb de licențe și 
patente.

AGRICULTURA SOCIALISTĂ
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